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REVISTA PRESEI 

 

 

 SURSE - Klaus Iohannis descinde la ședința de Guvern 

Președintele Klaus Iohannis ar fi informat Executivul că va participa la ședința de 

Guvern, care va avea loc miercuri, ne-au precizat surse politice. 

Președintele va folosi drept motiv pentru a participa la ședința de Guvern faptul că 

se va adopta un memorandum pe tema educației. 

Surse politice ne-au explicat faptul că gestul lui Klaus Iohannis este și un mesaj 

pentru liderii PNL. Președintele se va afișa alături de Florin Cîțu chiar în ziua în 

premierul va semna documentul prin intermediul căruia vor fi distribuiți banii către 

primari. 

De altfel, președintele Klaus Iohannis și premierul Florin Cîțu se vor întâlni și 

astăzi, la Cotroceni, la depunerea jurământului de către membrii Consiliului 

Concurenței. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Klaus Iohannis a SEMNAT: cele mai noi decrete promulgate de președinte 

Președintele României, Klaus Iohannis, a semnat luni, 12 iulie 2021, următoarele 

decrete: 

Decret privind promulgarea Legii pentru modificarea și completarea Legii 

serviciului public de alimentare cu energie termică nr. 325/2006, pentru 

modificarea alin. (5) al art. 10 din Legea nr. 121/2014 privind eficiența energetică 

și pentru completarea alin. (3) al art. 291 din Legea nr. 227/2015 privind Codul 

fiscal (PL-x 567/24.09.2008); 

 Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Constanța a 

domnului Dorin-George Preduț și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Constanța; 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/klaus-iohannis_15.html
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Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Petroșani a 

doamnei Elena-Oana Grigore și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Slatina; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Tulcea a doamnei 

Roxana Doroftei și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe lângă 

Judecătoria Focșani; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Răcari a domnului 

Dragoș Alecsandru Paraschiv și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Câmpina, cu păstrarea gradului profesional corespunzător 

parchetului de pe lângă curtea de apel; 

Decret privind eliberarea din funcția de judecător la Judecătoria Chișineu Criș a 

doamnei Brigitte Sighete și numirea în funcția de procuror la Parchetul de pe lângă 

Judecătoria Lipova; 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Direcției Hidrografice Maritime; 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Comandamentului Flotilei 56 

Fregate. 

Decret privind acordarea Drapelului de luptă Spitalului Universitar de Urgență 

Militar Central „Dr. Carol Davila”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ce a promis România în fața Băncii Mondiale 

Premierul Florin Cîţu a avut o întrevedere, luni la Palatul Victoria, cu o delegaţie a 

Băncii Mondiale la care a prezentat reformele asumate de către Executiv, cum ar fi 

reforma pensiilor, asigurarea sustenabilităţii fiscale şi echitate în sistemul de 

pensii. 

Delegaţia a fost conduse de Anna Bjerde, vicepreşedinte pentru Europa şi Asia 

Centrală. Banca Mondială a felicitat Guvernul României pentru creşterea 

economică aşteptată în 2021, România fiind printre puţinele ţări în care contracţia 

economică din 2020 ar urma să fie recuperată în 2021, în totalitate.  
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Totodată, delegaţia a felicitat România şi pentru procesul de vaccinare, arată 

comunicatul de presă al Guvernului. 

Conform sursei citate, premierul Florin Cîţu a prezentat la această întâlnire 

reformele pe care Guvernul şi le asumă - reforma pensiilor, asigurarea 

sustenabilităţii fiscale şi echitate în sistemul de pensii. Reforma salarizării în 

sistemul public, unde premierul a subliniat că trebuie întărită legătura dintre 

salarizare şi performanţă. Totodată, acesta a mulţumit Băncii Mondiale pentru 

cooperare şi sprijin în realizarea reformelor, mai ales cele din domeniul social: 

educaţie şi sănătate. 

„Prim-ministrul a anunţat că în această perioadă este şi ministru interimar al 

Finanţelor, iar din acest punct de vedere cele mai importante reforme şi obiective 

ale sale sunt: reforma companiilor de stat, modernizarea administraţiei fiscale, e-

Facturare dar şi Banca Naţională de Dezvoltare. Prim-ministrul a mai precizat că 

prin proiectele din PNRR se va pune accent pe digitalizarea sectorului public, dar 

şi pe economia verde. Totodată, premierul a apreciat sprijinul Băncii Mondiale 

pentru cele două proiecte din PNRR”, mai indică sursa menţionată. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Florin Cîţu: Estimăm adoptarea ordonanţei privind rectificarea bugetului în 

perioada de 16 -20 august 

Premierul Florin Cîţu a anunţat, luni, că ordonanţa privind rectificarea bugetară ar 

putea fi adoptată în perioada 16-20 august. 

"Am semnat calendarul pentru elaborarea proiectului rectificării bugetului de stat. 

În acest moment estimăm adoptarea ordonanţei cu privire la rectificarea bugetului 

de stat în perioada de 16 -20 august", a scris Cîţu pe Facebook. 

 

Tot luni, premierul a declarat că rectificarea bugetară va fi prezentată în coaliţie, 

subliniind, însă, că decizia privind modul de alocare a fondurilor aparţine 

Guvernului. 

 

 

https://www.facebook.com/florinVcitu/posts/2623582491269727
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"Vom prezenta, bineînţeles, în coaliţie, aşa cum am prezentat şi bugetul, anul 

trecut, în coaliţie - este normal - sau alocarea bugetului pe anul acesta. Dar 

decizia şi modul în care se alocă banii se va face la guvern şi nu se face pe criterii 

politice. Aceştia sunt banii românilor din taxe şi ei vor fi alocaţi întotdeauna pe 

principiul transparenţei şi eficienţei. Aceşti bani se vor duce acolo unde vor avea 

cel mai mare randament în economie", a afirmat Florin Cîţu. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministrul Muncii solicita suplimentarea personalului din casele de pensii. 

"Este o conditie pentru ca Romania sa isi respecte obligatiile asumate in 

PNRR" 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, afirma ca suplimentarea, de catre Guvern, 

a personalului din casele de pensii din judete este "o necesitate absoluta si o 

conditie pentru ca Romania sa isi respecte obligatiile asumate in PNRR", aratand 

ca evalueaza, impreuna cu specialistii, variantele disponibile pentru a rezolva 

aceasta problema. 

 

"Suplimentarea de catre Guvern a personalului din casele de pensii din judete este 

o necesitate absoluta si o conditie pentru ca Romania sa isi respecte obligatiile 

asumate in PNRR. Am discutat astazi la Sibiu despre situatia evaluarilor de pana 

acum (realizate in proportie de peste 12%) si apreciez sincer efortul colegilor din 

Casa de Pensii de a mentine ritmul", a afirmat Raluca Turcan, luni, intr-o postare 

pe Facebook. 

 

Ea a mentionat ca evalueaza, impreuna cu specialistii, optiunile existente pentru 

rezolvarea situatiei. 

 

"Stiu ca angajarea a inca 5 pana la 9 persoane ar garanta incadrarea in termenul 

stabilit, la fel cum stiu si ca situatii asemanatoare sunt peste tot in tara. Evaluez 

impreuna cu specialistii Ministerului Muncii si ai CNPP optiunile pe care le avem 

pentru a rezolva aceasta problema. Suntem intr-un dialog continuu atat cu 

Ministerul Finantelor, cat si cu reprezentantii Comisiei Europene pentru a gasi o 

solutie rapida", a sustinut ministrul Muncii. 

https://ziare.com/cautare/raluca+turcan
https://ziare.com/raluca-turcan/stiri-raluca-turcan/peste-70-de-angajati-din-inspectoratele-teritoriale-de-munca-vor-fi-detasati-in-casele-teritoriale-de-pensii-1664937
https://ziare.com/cautare/raluca+turcan
https://ziare.com/facebook/
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Turcan a adaugat ca, in paralel, se asigura ca "evaluarile dosarelor se fac cu 

seriozitate si ca au in vedere toate documentele (inclusiv adeverintele actuale), 

astfel incat procesul sa nu fie viciat", intrucat "ceea ce construim acum trebuie sa 

protejeze sistemul public de pensii pe termen lung, sa-l aseze pe baze normale, 

clare si categorice". 

 

"Abaterea statului de la principii si interventiile continue asupra legislatiei au facut 

ca oamenii sa isi caute dreptatea in instante, sa se piarda timp pretios si bani multi. 

La Sibiu, unul dintre efecte este acesta: 133 mii lei cheltuieli de judecata pentru 

CJP in primele sase luni ale anului acesta, deja peste suma din intreg anul trecut. 

Trebuie sa limitam acest fenomen prin reforma! Reforma sistemului va reduce, 

prin claritate si fermitate, numarul de procese, va proteja banii publici si va garanta 

romanilor corectitudine si de aceea trebuie sustinuta atat la nivel personal, asa cum 

ma bucur ca se intampla in randul functionarilor de la Sibiu, cat si la nivel 

institutional de catre toate autoritatile statului", a conchis Raluca Turcan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Diferend în coaliție pe tema Secției Speciale. Ludovic Orban: Toate 

formaţiunile vor desfiinţarea secţiei speciale. Continuăm să căutăm o soluţie 

consensuală 

USR-PLUS propune împărțirea dosarelor. Cele care vizează corupția magistraților 

să fie lucrate de procurorii DNA iar celelalte de parchete. UDMR ar vrea ca Secția 

de Urmărire Penală a Parchetului General să preia dosarele care îi vizează pe 

judecători și procurori. 

Și cum blocajul durează de mai multe luni, coaliția e nevoita să ajungă la un 

compromis. 

“Soluția trebuie găsită în Parlament. Guvernul a adoptat un proiect de lege 

prin care a desființat SIIJ. Ministerul Justiției trebuie să susțină Parlamentul 

și Coaliția să găsească o soluție că să trecem peste acest moment”, a spus 

premierul Florin Cîțu. 

https://ziare.com/cautare/raluca+turcan
https://ziare.com/raluca-turcan/
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"Continuăm discuţiile pe această temă. Toate formaţiunile vor desfiinţarea 

secţiei speciale. (...) Continuăm să căutăm o soluţie consensuală cu privire la 

desfiinţarea SIIJ", a spus liderul PNL Ludovic Orban, după şedinţa coaliţiei care 

a avut loc la sediul Guvernului. 

Este nevoie și de voturile opoziției pentru ca Proiectul de lege care desființează 

Secția Speciala să fie adoptat de Senat. PSD condiționează votul de o dezbatere 

mai amplă în Parlament. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Primarii marilor orașe pun presiune pe guvern să accelereze reforma 

teritorială. Ei cer facilități pentru comunele limitrofe care se unesc cu 

municipiile 

Asociația Municipiilor din România (AMR), care reunește primarii marilor orașe, a 

adoptat luni în unanimitate o rezoluție prin care cer guvernului și partidelor o lege 

care să încurajeze unificarea voluntară a comunelor limitrofe cu municipiile 

reședință de județ, potrivit unui comunicat de presă. 

Cum ar putea fi încurajată această unificare voluntară? Prin facilități oferite acestor 

comune, precum transformarea automată a primarului de comună în viceprimarul 

municipiului după comasare. De asemenea, funcționarea consiliului local al 

comunei absorbite până la finalul ciclului electoral, potrivit lui Emil Boc. 

„Pentru perioada până în 2024, dacă se realizează uniforma administrativă 

voluntară între municipiul Buzău și o comună limitrofă, primarul acelei comune 

devine de drept viceprimar până în 2024. Cele două consilii vor funcționa până în 

2024, după care după 2024 sunt noi alegeri și se intră în tipar normal. Cu o 

mențiune: pentru 4 ani de zile, pentru taxe și impozite locale, să se poată găsi 

soluția în 2024. După 2024 sunt alte mecanisme pe care le propunem 

parlamentului”, a explicat Boc la finalul discuțiilor. 

Primarii de municipii arată că soluția unei legi pentru încurajarea comasării 

voluntare este o etapă intermediară până la apariția viitoarei legi a zonelor 

metropolitane, inclusă în Planul Național de Redresare și Reziliență. 
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Această lege ar urma să dirijeze finanțarea europeană spre polurile de dezvoltare 

apărute natural în jurul marilor orașe. 

În ceea ce privește fondurile Europene, primarii de municipii au anunțat că susțin 

transformarea celor opt Agenții de Dezvoltare Regională (ADR) în instituții care 

vor operaționaliza fondurile europene structurale.  

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministrul Dezvoltarii, Cseke Attila, a declarat luni, 12 iulie, ca legea zonelor 

metropolitane si posibilitatea formarii unor consortii administrative intre mai 

multe unitati administrativ-teritoriale sunt prevazute in cadrul Planului 

National de Redresare si Rezilienta. 

 

Precizarile au fost facute in cadrul Adunarii Generale a Asociatiei Municipiilor 

din Romania (AMR), dupa ce presedintele AMR, Emil Boc, a pledat pentru un 

proiect de lege prin care sa se acorde facilitati administrative in cazul unificarii 

voluntare a unei unitati administrativ teritoriale cu municipiul resedinta de judet. 

 

"Sunt doua chestiuni care sunt prevazute ca reforme in PNRR, Legea zonelor 

metropolitane, care sa asigure un statut si un cadru coerent pentru dezvoltarea 

integrata a tuturor localitatilor din aceste zone metropolitane, care sa duca si la 

imbogatirea zonelor periurbane, lucru cerut expres de Comisia Europeana, si doi: 

posibilitatea formarii unor consortii administrative intre mai mult unitati 

administrativ-teritoriale, la fel, o chestiune bine privita de Comisia Europeana, in 

care anumite tipuri de activitati de servicii publice din anumite UAT-uri sa poata fi 

exercitate si pentru alte UAT-uri. Adica cel mai important pentru noi este ca 

cetateanul sa fie servit, serviciile publice sa putem sa le asiguram si atunci putem 

sa avem eficienta", a spus ministrul. 

 

Codul finantelor publice locale, in dezbatere 

De asemenea, Cseke Attila a precizat ca se vor relua dezbaterile pe marginea 

Codului finantelor publice locale, astfel incat sa se asigure predictibilitate in 

domeniu.  

https://ziare.com/stiri/romania/
https://ziare.com/amr/
https://ziare.com/emil-boc/
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Declaratiile au fost facute in contextul in care Emil Boc a cerut adoptarea Codului 

finantelor publice locale, pentru a se asigura "predictibilitate si previzibilitate", in 

conditiile in care in prezent, cotele din impozitul pe venit se modifica anual. 

 

"Pot sa va spun ca proiectul Codului finantelor publice locale, care a fost mult timp 

blocat, va fi reluat, impreuna cu dumneavoastra cu specialistii dumneavoastra, 

pentru ca avem tot interesul sa avem predictibilitate pe acest domeniu", a precizat 

ministrul. 

 

Ministrul Dezvoltarii a subliniat importanta continuarii procesului de 

descentralizare, apreciind ca aceasta reprezinta "solutia viabila pentru servicii 

publice" de calitate. 

 

"Avem in dezbatere publica legea sectoriala de descentralizare pe tineret si sport si 

vom merge mai departe si pentru celelalte ministere, pentru ca descentralizarea este 

solutia viabila pentru servicii publice de calitate si servicii publice rapide - decizie 

rapida. Eu cred, de altfel, ca in pandemie ne-a ajutat foarte mult descentralizarea 

spitalelor si faptul ca decizia a putut fi la nivel local si autoritatile locale, inclusiv 

municipiile - si aici aduc multumiri dumneavoastra, celor care v-ati implicat - au 

putut sa decida la nivel local rapid, eficient si au putut sa dea un ajutor atunci si 

unde era nevoie", a spus el. 

 

Emil Boc a anuntat un proiect de lege care sa faciliteze unificarea unei comune cu 

municipiul resedinta 

Primarii de municipii i-au cerut premierului Florin Citu sustinerea unui proiect de 

lege la nivelul Guvernului care sa faciliteze unificarea voluntara a unei unitati 

administrativ teritoriale cu municipiul resedinta de judet. Premierul a precizat ca 

nu respinge ideea, mai ales daca demersul contribuie la atragerea fondurilor 

europene. 

 

"Avem un referendum la Buzau in 26 septembrie si de aici am luat initiativa de a 

propune un proiect de lege. Pentru perioada pana in 2024, daca se realizeaza (n.red. 

unificarea administrativa), primarul localitatii devine pana in 2024 viceprimar al 

municipiului, cele doua consilii functioneaza pana in 2024.  

https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/stiri/buzau/
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Pentru momentul dupa 2024 sunt alte mecanisme pe care le propunem. Avem o 

prima sustinere din partea Guvernului. Proiectul de lege, de unificare se face prin 

intermediul Guvernului, prin ministerul Dezvoltarii supus aprobarii Parlamentului, 

dupa referendumul local", a declarat presedintele AMR, Emil Boc. 

 

"In esenta, acest proiect de rezolutie propune ca in cazul unificarii voluntare a unei 

unitati administrativ teritoriale cu municipiul resedinta de judet, in vederea 

realizarii zonei metropolitane, sa se acorde anumite facilitati administrative, prin 

Codul Administrativ, astfel incat acest proces sa fie incurajat si nu descurajat", a 

mai spus Emil Boc. 

 

Premierul Florin Citu a declarat ca sustine acest demers si ca "tot ce este voluntar 

si ajuta" este binevenit. 

 

"Mi se pare o solutie mult mai rapida (n.red. decat reforma administrativa). De 

fiecare data cand solutiile vin de la cetateni si sunt voluntare sunt mai bune", a 

declarat prim-ministrul. 

 

De asemenea, premierul le-a transmis primarilor ca este de acord cu 

descentralizarea ceruta de acestia, insa vrea sa vada solutii din partea acelor 

primarii unde veniturile sunt mai mici decat cheltuielile cu salariile. 

 

"Sunt de acord sa descentralizam. As vrea o legislatie mai simpla si un transfer al 

banilor mai transparent. Am revenit cu mesajul meu clar pentru o reforma si in 

cadrul administratiilor locale. Sa gasim o solutie pentru acele UAT-uri unde 

veniturile totale sunt mai mici decat cheltuielile", a mai declarat Florin Citu. 

 

Pe 27 septembrie, la Buzau va avea loc un refendumul local pentru unificarea 

municipiului cu comuna Tintesti. Pentru ca referendumul sa treaca este nevoie ca 

la urne sa se prezinte minimum 30% din totalul votantilor, iar 50%+1 sa voteze 

"pentru". In caz ca votul este pozitiv, in ambele localitati, rezultatul merge in 

Parlament, unde se emite o lege, iar unirea devine efectiva. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/stiri/proces/
https://ziare.com/florin-citu/stiri-florin-citu/florin-citu-primari-promisiune-pnrr-1690025


CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 iulie 2021 10 

 

 Contractele publice, indexate cu creșterea prețului materialelor de 

construcții. Bani în plus de la guvern pentru acoperirea costurilor 

Coaliţia de guvernare a decis îmbunătăţirea legislaţiei în contextul creşterii 

preţurilor la materialele de construcţii, astfel încât valoarea contractului să fie 

actualizată în funcţie de aceste creşteri, a anunţat, luni, preşedintele PNL, Ludovic 

Orban. La rândul său, premierul Florin Cîțu spune că așteaptă propuneri de la 

Ministerul Dezvoltării. Discuțiile vin după ce constructorii au anunțat că evaluează 

posibilitatea suspendării temporare a derulării contractelor, în contextul escaladării 

preţurilor la materialele de construcţii. 

„Am discutat un subiect foarte important şi trebuie menţionat pentru că trebuie să 

ştie autorităţile locale, constructorii. Ştiţi foarte bine că, nu numai în România, în 

Europa ne confruntăm cu un val de creştere a preţului materialelor de construcţii şi 

am luat decizia să îmbunătăţim legislaţia astfel încât să permitem actualizarea 

valorii contractului în funcţie de creşterile efective ale preţului materialelor de 

construcţii”, a spus Orban, după şedinţa coaliţiei care a avut loc la Guvern. 

El a precizat că s-a format un grup de lucru şi în două-trei săptămâni va fi pregătită 

o modificare a legislaţiei. 

„Este vorba de modalitatea de indexare a valorii contractelor ca urmare a creşterii 

preţului la materialele de construcţie şi aici este vorba de nişte creşteri fără 

precedent atât la fier beton, la lemn, la cupru, la agregate, balast şi toate celelalte 

materiale de construcţii pentru că altfel există riscul ca foarte mulţi constructori să 

nu poată să-şi finalizeze obiectivele de investiţii fără un mecanism corect de 

indexare a valorii contractelor”, a susţinut liderul PNL, potrivit Agerpres. 

„Se caută o soluție pentru a putea prelua la ministerul Dezvoltării suplimentările de 

costuri care au apărut datorită creșterii prețului la materialele de construcții și cu 

forța de muncă”, a mai precizat Orban. 

Cîțu: Aștept o propunere. Vom vedea 

Premierul s-a arătat deschis și propunerii privind renegocierea contractelor prin 

PNDL, după ce primarii s-au plâns că a crescut prețul materialelor de construcție și 

nu le ajung banii pentru finalizarea proiectelor.  
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„Aștept o propunere. Prețul materialelor de construcție a crescut. Ministerul 

Dezvoltării a transmis că vine cu un memorandum și cu o soluție în Guvern. Vom 

vedea”, a declarat Cîțu. 

Constructorii evaluează posibilitatea suspendării temporare a derulării 

contractelor, în contextul escaladării preţurilor la materialele de construcţii 

Sectorul de construcţii din România este impactat major de creşterea semnificativă 

a preţurilor la o serie de materiale de construcţii începând cu trimestrul I 2021, cu 

efecte negative imediate în derularea contractelor de construcţii, precum şi în 

contractele care urmează a fi licitate, informează Asociaţia Română a 

Antreprenorilor de Construcţii - ARACO, printr-un comunicat. 

„În acest context economic incert, societăţile de construcţii evaluează posibilitatea 

suspendării temporare a derulării contractelor până la clarificarea modului de 

preluare în contracte a acestor creşteri de preţuri semnificative la materialele de 

construcţii”, se menţionează în comunicat. 

Potrivit sursei citate, aceste evoluţii ale preţurilor la materiale de construcţii 

afectează sectorul de construcţii, atât la nivel european, cât şi la nivel naţional, 

precum şi interesele legitime ale societăţilor de construcţii. 

ARACO semnalează că, în cursul trimestrului I, au fost înregistrare la nivelul 

Uniunii Europene următoarele creşteri: oţel - creşteri de 110% în Italia, de 70% în 

Germania şi Franţa, 64% în Spania, iar în România de 70%; bitum - creştere de 

circa 15%; ciment - creştere cu 10%; lemn - creştere de peste 20%; produse din 

polietilenă - creştere de peste 40%. La acestea se adaugă scumpirea carburanţilor 

cu 34%. 

„Pe lângă aceste creşteri imprevizibile, companiile de construcţii se confruntă şi cu 

întârzieri pe lanţurile de aprovizionare, furnizorii fiind rezervaţi în a-şi asuma 

termene specifice de livrare”, mai semnalează ARACO. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Legea care interzice sistarea agentului termic în perioada sezonului rece a 

fost promulgată 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, luni, actul normativ care vizează 

modificarea şi completarea Legii serviciului public de alimentare cu energie 

termică. 

Legea nr. 325/2006, pentru modificarea alin. (5) al art. 10 din Legea nr. 121/2014 

privind eficienţa energetică şi pentru completarea alin. (3) al art. 291 din Legea nr. 

227/2015 privind Codul fiscal reglementează desfăşurarea activităţilor specifice 

serviciilor publice de alimentare cu energie termică în sistem centralizat şi 

prepararea apei calde de consum, respectiv producerea, transportul, distribuţia şi 

furnizarea energiei termice în sistem centralizat, în condiţii de eficienţă şi la 

standarde de calitate, în vederea utilizării optime a resurselor de energie şi cu 

respectarea normelor de protecţie a mediului, sănătăţii populaţiei şi dezvoltării 

durabile. 

"Serviciul public de alimentare cu energie termică în sistem centralizat face parte 

din sfera serviciilor comunitare de utilităţi publice şi cuprinde totalitatea 

activităţilor privind producerea, transportul, distribuţia şi furnizarea energiei 

termice, desfăşurate la nivelul unităţilor administrativ-teritoriale sub conducerea, 

coordonarea, controlul şi responsabilitatea autorităţilor administraţiei publice 

locale sau asociaţiilor de dezvoltare comunitară, după caz, în scopul asigurării 

energiei termice necesare încălzirii şi preparării apei calde de consum pentru 

populaţie, instituţii publice, obiective social-culturale şi operatori economici", 

prevede legea. 

Furnizorii au obligaţia să asigure agent termic, așa cum este stipulat în 

contract 

Potrivit actului normativ, producătorii/furnizorii agentului termic au obligaţia să 

asigure furnizarea agentului termic conform contractelor încheiate cu autorităţile 

administraţiei publice locale. 
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"Se interzice sistarea furnizării de agent termic primar în perioada sezonului rece, 

definită conform prevederilor legale, de către producătorii şi/sau furnizorii de agent 

termic primar, precum şi sistarea alimentării cu energie primară a acestora de către 

producătorii/furnizorii de energie primară", se arată în textul legii, scrie Agerpres. 

Documentul mai stabileşte, între altele, că serviciul public de alimentare cu energie 

termică în sistem centralizat poate fi efectuat, în totalitate sau parţial, şi de către 

operatori privaţi, prin concesionare, parteneriat public-privat sau în oricare altă 

formă prevăzută de lege. 

Va fi asigurat accesul nediscriminatoriu al utilizatorilor şi producătorilor de 

energie termică la reţelele termice şi la serviciul public de alimentare cu energie 

termică, în condiţiile legii. 

Textul stipulează că înfiinţarea, organizarea, coordonarea, monitorizarea şi 

controlul serviciului public de alimentare cu energie termică constituie obligaţii ale 

autorităţilor administraţiei publice locale. 

"Racordarea la reţelele de transport sau de distribuţie a energiei termice care 

aparţin proprietăţii publice sau private a unităţilor administrativ-teritoriale este 

liberă pentru orice producător de energie termică, în condiţiile legii. Autorităţile 

administraţiei publice locale sau asociaţiile de dezvoltare comunitară pot decide să 

suporte în tot sau în parte costurile de racordare a consumatorilor şi/sau a 

producătorilor, în funcţie de interesul comunităţii, cu respectarea prevederilor 

legale şi a condiţiilor de acordare a ajutorului de stat", mai prevede legea. 

Actul normativ defineşte condominiul ca fiind un sistem de încălzire având la bază 

multiple soluţii tehnice de încălzire ce pot utiliza în mod unic sau combinat mai 

multe surse de materie primă energetică asigurând reducerea emisiilor de carbon şi 

un grad înalt de eficienţă energetică. 

"În imobilele de tip condominiu racordate la sistemul de alimentare centralizată cu 

energie termică este obligatorie montarea sistemelor de măsurare până la 31 

decembrie 2021 pentru individualizarea consumurilor de energie pentru 

încălzire/răcire şi apă caldă la nivelul fiecărui apartament sau spaţiu cu altă 

destinaţie decât cea de locuit. În cazul în care utilizarea de contoare individuale nu 

este fezabilă (...) tehnic sau nu este eficientă din punctul de vedere al costurilor este 
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obligatorie montarea sistemelor tehnice de stabilire a consumurilor individuale de 

energie termică, repartitoarelor de costuri, pe toate corpurile de încălzire din 

fiecare apartament sau spaţiu cu altă destinaţie decât cea de locuit", se mai arată în 

textul legii. 

Documentul stabileşte, de asemenea, că până la 31 decembrie 2021 Guvernul 

aprobă schema de sprijin pentru promovarea cogenerării de înaltă eficienţă valabilă 

în perioada 2021-2029 elaborată de Ministerul Energiei. Legea prevede şi 

contravenţiile şi infracţiunile. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 540.000 de români au terminat tranziţia: Unu din nouă angajaţi români 

câştigă peste 1.000 de euro net pe lună. Cei mai mulţi lucrează în 

administraţia publică, în IT şi în bănci 

Total angajaţi cu salariul mediu de peste 1.000 de euro net (luna mai) 540.000 în 

2021, vs. 96,4 mii în 2017. 

Angajaţii din 12 sectoare de activitate câştigă peste 1.000 de euro net pe lună. 

Numărul angajaţilor cu venituri de peste 1.000 de euro a crescut de aproape 6 ori în 

ultimii cinci ani. 

Unu din nouă angajaţi români, adică 540.000 de persoane, câştigă salarii de cel 

puţin 1.000 de euro net pe lună, arată datele Institutului Naţional de Statistică. În 

urmă cu cinci ani, mai puţin de 100.000 de angajaţi câştigau echivalentul a 1.000 

de euro pe lună. 

O familie din România cu venituri lunare de 2.000 de euro net pe lună are un 

confort financiar care îi permite achiziţia unei case de 100.000 de euro (cu o rată de 

400 de euro/ lună timp de 30 de ani), un Duster SL Avantaj de 18.000 de euro (cu 

o rată de 290 de euro/ lună pe 5 ani şi avans de 25%) şi o vacanţă în Grecia de 

două săptămâni (un cuplu Ă un copil) cu un cost total de 2.000- 2.500 de euro. Cu 

toate acestea, suntem încă departe de formarea aşa-numitei „clase de mijloc“, spun 

experţii. 
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„Chiar dacă numărul salariaţilor mai bine plătiţi a crescut, nu cred că cei care câş-

tigă peste 1.000 de euro net se încadrează în „middle class“, pentru că trebuie să 

judecăm structura socială a societăţii româneşti prin raportare la media europeană, 

nu ne putem izola când există libertatea circulaţiei forţei de muncă. Din punctul 

meu de vedere, aşa-zisa clasă de mijloc ar începe de la un nivel al veniturilor de 

2.000 de euro în sus per membru de familie“, a explicat profesorul Dumitru Miron 

de la Academia de Studii Economice. 

 

Cei mai mulţi dintre angajaţii cu salarii de peste 1.000 de euro net lucrează în ad-

ministraţie publică (39% din totalul celor 540.000 de salariaţi), servicii IT (27%), 

bănci (12%) şi producţia de energie electrică şi termică (10%). 

În mai 2017, doar în patru sectoare – servicii IT, extracţia petrolului brut, 

fabricarea produselor de cocserie şi transporturi aeriene – angajaţii câştigau peste 

1.000 de euro net pe lună, iar numărul cumulat al acestora era de 96.400 de 

persoane. 

„Tabloul la nivel social trebuie privit în ansamblu. E bine că a crescut numărul 

celor privilegiaţi, care câştigă peste 1.000 de euro pe lună, dar dacă ne uităm la 

ultimii 30 de ani progresul este incredibil de mic“, a explicat Adrian Lupulescu, 

expert în management şi resurse umane. 

Salariul mediu net pe economie a ajuns în luna mai a acestui an la valoarea de 

3.492 de lei net (713 euro), în creştere cu 9,8% faţă de luna mai a anului trecut. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Toți managerii serviciilor de ambulanță sunt în prelungire a contractului 

sau interimari, iar unii dintre ei nu au dat niciodată concurs. Ministerul 

Sănătății pregătește concurs centralizat 

Ministerul Sănătății pregătește organizarea unui concurs centralizat pentru funcțiile 

de manageri ai tuturor serviciilor județene de ambulanță și al Serviciului de 

Ambulanţă Bucureşti-Ilfov. Proiectul de Ordin privind normele de organizare şi 

desfăşurare a concursului a fost publicat în transparență decizională de instituția 

condusă de Ioana Mihăilă. Toți managerii de servicii de ambulanță aflați în funcție 

în acest moment sunt interimari sau se află în prelungire legală a contractului, după 

ce le-a expirat mandatul obținut prin concurs, arată sursele HotNews.ro. O parte 

dintre interimari nu au dat niciodată concurs, fiind numiți "din pix" de-a lungul 

timpului. 

Info pe scurt: 

 Concret, 24 de manageri, care au ajuns în funcție prin concurs, se află în 

acest moment în prelungire legală a contractului de management (au dreptul 

legal la două prelungiri de câte 3 luni). 

 Ceilalți 17 manageri de servicii de ambulanță sunt interimari, iar unii dintre 

ei nu au trecut niciodată printr-un concurs, fiind numiți de la bun început 

"din pix". 

 Concursul ar urma să demareze peste aproximativ două luni, după ce 

proiectul de Ordin va sta 30 de zile în transparență decizională înainte de 

aprobare și după ce anunțurile de concurs vor fi publicate și ele cu cel puțin 

30 de zile înainte de organizarea concursului. 

Etapele și regulile concursului: 

 Art. 1 - (2) Concursul pentru ocuparea postului de manager general în 

serviciile de ambulanţă judeţene şi în Serviciul de Ambulanţă Bucureşti-

Ilfov se organizează la nivel central, în municipiul Bucureşti, de către o 

comisie de concurs numită prin ordin al ministrului sănătăţii. 
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 Art. 2 - (1) Concursul se desfăşoară în următoarele etape: 

 a) evaluarea dosarului de candidat - etapă eliminatorie; 

 b) concursul propriu-zis. 

 (2) În cadrul concursului propriu-zis candidaţii susţin următoarele probe de 

evaluare: 

 a) test-grilă de verificare a cunoştinţelor; 

 b) evaluarea și susţinerea proiectului de management; 

 c) interviu. 

 (3) Concursul se finalizează, pentru fiecare post scos la concurs, cu 

ierarhizarea candidaţilor în ordinea descrescătoare a mediilor finale obţinute 

în urma concursului şi cu nominalizarea candidatului admis pe postul pentru 

care a concurat. 

 (4) Pentru a fi declaraţi "Admis" candidaţii trebuie să obţină media finală cel 

puţin 7,00, iar la fiecare probă de evaluare minimum nota 7,00. 

 Art. 3 - (1) Numirea, pe baza rezultatelor concursului naţional, în postul de 

manager general al serviciului de ambulanţă judeţean sau al Serviciului de 

Ambulanţă Bucureşti-Ilfov se face prin ordin al ministrului sănătăţii. 

 (2) Managerul general încadrat în condiţiile alin. (1) încheie, cu Ministerul 

Sănătății, un contract de management pe o perioadă de maximum 3 ani. 

Contractul de management poate fi prelungit, în condiţiile legii, sau poate 

înceta înainte de termen, în cazul neîndeplinirii obligațiilor prevăzute în 

acesta, constatate în urma evaluării anuale efectuate pe baza indicatorilor de 

performanţă stabiliţi prin ordin al ministrului sănătăţii. 

 Art. 4 - (1) În vederea organizării şi desfăşurării concursului, Ministerul 

Sănătăţii publică în ziarul "Viaţa Medicală" anunţul de concurs cu cel puţin 

30 de zile înainte de data începerii concursului. 

 (2) Anunţul de concurs cuprinde: 

 a) posturile scoase la concurs; 
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 b) locul şi perioada de desfăşurare a concursului; 

 c) condiţiile care trebuie îndeplinite de candidaţi pentru a se putea înscrie la 

concurs; 

 d) locul şi perioada de înscriere; 

 e) conţinutul dosarului de înscriere; 

 (3) Bibliografia pentru concurs şi tema pentru proiectul de management sunt 

întocmite de către Direcția generală asistență medicală, medicină de urgență 

și programe de sănătate publică - Serviciul medicină de urgenţă din cadrul 

Ministerului Sănătăţii, şi se aprobă de către ministrul sănătăţii. 

 (4) Bibliografia pentru concurs poate cuprinde acte normative, lucrări, 

articole de specialitate sau surse de informare şi documente expres indicate, 

cu relevanţă pentru exercitarea funcţiei de manager în cadrul unui serviciu 

de ambulanţă, pentru care se organizează concursul. 

 (5) În urma aprobării de ministrul sănătăţii, tema şi bibliografia sunt 

publicate, cu cel puţin 30 de zile înainte de data începerii concursului, pe 

site-ul Ministerului Sănătăţii, www.ms.ro. 

Cine va face parte din comisia de concurs 

 Art. 5 - (1) Ministrul sănătăţii aprobă prin ordin componenţa nominală a 

Comisiei de concurs, repectiv a Comisiei de soluționare a contestațiilor, la 

propunerea Direcției generale asistență medicală, medicină de urgență și 

programe de sănătate publică - Serviciul medicină de urgenţă din cadrul 

Ministerului Sănătăţii. 

 (2) Comisia de concurs are următoarea componenţă: 

 a) un cadru didactic (profesor, conferenţiar sau şef de lucrări) cu funcţie de 

predare în specialitățile management/sănătate publică şi management sanitar 

din cadrul universităților de medicină și farmacie; 

 b) trei reprezentanți ai Ministerului Sănătăţii, din care un reprezentant al 

Serviciului medicină de urgenţă din Ministerul Sănătăţii; 
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 c) un reprezentant al Departamentului pentru Situații de Urgență din cadrul 

Ministerului Afacerilor Interne. 

 (3) Comisia de soluţionare a contestaţiilor are următoarea componenţă: 

 a) un cadru didactic (profesor, conferenţiar sau şef de lucrări) cu funcţie de 

predare în specialitățile management/sănătate publică şi management sanitar 

din cadrul universităților de medicină și farmacie; 

 b) trei reprezentanți din Ministerului Sănătăţii, din care un reprezentant al 

Serviciului medicină de urgenţă din Ministerul Sănătăţii; 

 c) un reprezentant al Departamentului pentru Situații de Urgență din cadrul 

Ministerului Afacerilor Interne 

 (5) Prin ordinul de ministru prin care se aprobă componenţa nominală a 

Comisiei de concurs, repectiv a Comisiei de soluționare a contestațiilor, se 

desemnează și președinții celor două comisii, precum și membrii supleanți ai 

celor două comisii. 

 Art. 6 – (1) Nu poate fi desemnat membru în comisia de concurs sau în 

comisia de soluţionare a contestaţiilor persoana care se află în următoarele 

situații: 

 a) are relaţii cu caracter patrimonial cu oricare dintre candidaţi sau interesele 

patrimoniale ale sale ori ale soţului sau soţiei pot afecta imparţialitatea şi 

obiectivitatea evaluării; 

 b) este soţ, soţie, rudă sau afin până la gradul al IV-lea inclusiv cu oricare 

dintre candidaţi ori cu un alt membru al comisiei de concurs sau al comisiei 

de soluţionare a contestaţiilor; 

 c) este sau urmează a fi, în situaţia ocupării funcţiei de conducere pentru 

care se organizează concursul, direct subordonat ierarhic al oricăruia dintre 

candidaţi. 
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Ce criterii trebuie să îndeplinească candidații care se înscriu la concurs și ce 

trebuie să conțină dosarul de înscriere: 

 Art. 11 - La concurs se pot înscrie candidaţii care îndeplinesc, cumulativ, 

următoarele criterii: 

 a) au cetăţenia română, cetăţenie a altor state membre ale Uniunii Europene 

sau a statelor aparţinând Spaţiului Economic European şi au domiciliul stabil 

în România; 

 b) cunosc limba română, scris şi vorbit; 

 c) sunt absolvenţi de învăţământ universitar de lungă durată cu diplomă de 

licenţă sau echivalentă din perioada anterioară aplicării ciclurilor tip 

Bologna sau absolvenţi ai ciclului II de studii universitare de master în 

specialitate pentru perioada ulterioară aplicării ciclurilor tip Bologna 

conform art. 153 din Legea educaţiei naţionale nr. 1/2011, cu modificările şi 

completările ulterioare, în domeniul fundamental al ştiinţelor biologice şi 

biomedicale, ramura de știință medicină, specializarea medicină sau în 

domeniul ştiinţelor sociale, ramurile ştiinţe juridice – specializarea drept și 

ştiinţe economice; 

 d) sunt cel puțin medici specialiști în specialitatea medicină de urgență, 

anestezie-terapie intensive, medicină de familie cu atestat de studii 

complementare în asistență medicală de urgență prespitalicească sau 

management sanitar și au o vechime de cel puţin 5 ani, pentru candidații cu 

studii medicale; 

 e) au cel puțin 5 ani vechime în specialitatea studiilor economice sau 

juridice, pentru candidații cu studii economice sau juridice; 

 f) sunt absolvenţi ai unor cursuri de perfecţionare în management sanitar, 

agreate de Ministerul Sănătăţii şi stabilite prin ordin al ministrului sănătăţii 

sau sunt absolvenți de studii universitare / postuniversitare de management 

sanitar; 
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 g) nu au fost condamnate pentru săvârşirea unei infracţiuni contra umanităţii, 

contra statului sau contra autorităţii, infracţiuni de corupţie sau de serviciu, 

infracţiuni care împiedică înfăptuirea justiţiei, infracţiuni de fals ori a unei 

infracţiuni săvârşite cu intenţie care ar face-o incompatibilă cu exercitarea 

funcţiei, cu excepţia situaţiei în care a intervenit reabilitarea, amnistia post-

condamnatorie sau dezincriminarea faptei; nu le-a fost interzis dreptul de a 

ocupa o funcție de conducere sau de a exercita profesia ori activitatea în 

executarea căreia a săvârșit fapta, prin hotărâre judecătorească definitivă, în 

condițiile legii; 

 h) nu au fost destituiți din funcție sau nu le-a încetat contractual individual 

de muncă pentru motive disciplinare în ultimii 3 ani; 

 i) au o stare de sănătate corespunzătoare postului pentru care candidează; 

 j) nu au vârsta de pensionare, conform legii, la data concursului; 

 Art. 12 – (1) Dosarul de înscriere trebuie să conţină următoarele documente: 

 a) formularul de înscriere prevăzut în anexa nr .1; 

 b) curriculum vitae în format europass; 

 c) copia actului de identitate; 

 d) copia diplomei de licenţă sau echivalente; 

 e) copie a diplomei de master în specialitatea studiilor, după caz, în situaţia 

în care diploma de absolvire sau de licenţă a candidatului nu este echivalentă 

cu diploma de studii universitare de master în specialitate, conform 

prevederilor art. 153 alin. (2) din Legea educaţiei naţionale nr. 1/2011, cu 

modificările şi completările ulterioare; 

 f) copia carnetului de muncă sau adeverinţa eliberată de angajator pentru 

perioada lucrată, care să ateste vechimea în specialitatea studiilor solicitate 

pentru ocuparea postului; 

 g) copia certificatului de absolvire a unui curs de perfecţionare în 

management sanitar; 
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 h) copii ale diplomelor de studii şi altor documente ce atestă efectuarea unor 

specializări, competenţe/atestate etc. în domeniul managementului sanitar; 

 i) proiectul de management realizat de candidat; 

 j) copia actelor (certificat de căsătorie etc.) care dovedesc schimbarea 

numelui, după caz; 

 k) cazierul judiciar; 

 l) certificatul medical care atestă starea de sănătate corespunzătoare, din care 

rezultă că este apt medical, fizic şi neuropsihic eliberată de către un medic 

de familie și avizată către un medic psihiatru; 

 m) declaraţia pe propria răspundere sau adeverința care să ateste lipsa 

calității de lucrător al Securității sau colaborator al acesteia, în condițiile 

prevăzute de lege; 

 n) declaraţia privind consimţământul privind prelucrarea datelor cu caracter 

personal, conform prevederilor Legii nr. 190/2018 privind măsuri de punere 

în aplicare a Regulamentului (UE) 2016/679 al Parlamentului European şi al 

Consiliului din 27 aprilie 2016 privind protecţia persoanelor fizice în ceea ce 

priveşte prelucrarea datelor cu caracter personal şi privind libera circulaţie a 

acestor date şi de abrogare a Directivei 95/46/CE (Regulamentul general 

privind protecţia datelor), cu modificările ulterioare. – conform anexei nr. 1, 

la prezentele norme. 

 o) acordul scris cu privire la înregistrarea probelor audio și video a probelor 

de concurs, conform anexei nr. 2, la prezentele norme. 

(2) Documentele prevăzute la literele c) – h) și j) sunt însoțite de originale, în 

vederea certificării conformității, la înregistrarea dosarului de înscriere. 

 Art. 13 - (1) Dosarele de înscriere se depun la secretariatul comisiei de 

concurs, până la termenul stabilit pentru finalizarea înscrierilor, care nu 

poate fi mai târziu de 10 zile lucrătoare înainte de începerea concursului. 
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 (2) Comisia de concurs, în termen de 5 zile lucrătoare de la data finalizării 

înscrierilor, evaluează dosarele depuse şi stabileşte pentru fiecare rezultatul 

prin înscrierea menţiunii "Admis" sau "Respins". 

 (3) Rezultatul evaluării dosarelor de înscriere se afişează la sediul 

secretariatului comisiei de concurs și pe pagina web www.ms.ro. 

 (4) Candidaţii au dreptul să conteste rezultatul evaluării dosarelor, în termen 

de 48 de ore de la data afişării. Contestaţiile se soluționează de comisia de 

soluţionare a contestaţiilor, în termen de 48 de ore de la data expirării 

termenului de depunere a acestora. Modul de soluţionare a contestaţiilor se 

afişează la sediul comisiei de concurs. 

 (5) Concursul este continuat numai de candidaţii al căror dosar a fost 

declarat "Admis". 

Cum se va desfășura concursul, pas cu pas: 

 Art. 14 - (1) Testul-grilă de verificare a cunoştinţelor se elaborează de 

comisia de concurs. 

 (2) Testul-grilă are caracter eliminatoriu şi se desfăşoară pe durata a trei ore. 

 (3) Testul-grilă conţine 100 de întrebări din bibliografia stabilită pentru 

concurs dintr-o bază de date ce conține cel puțin 1000 de întrebări ce vor fi 

publicate pe site-ul www.ms.ro. 

 (4) Fiecare întrebare are 4 variante de răspuns (a, b, c, d). Întrebările au un 

singur răspuns corect dintre cele 4 variante şi fiecare răspuns corect se 

notează cu 0,1 puncte. 

 Art. 15 - (1) Comisia de concurs se întruneşte pentru elaborarea testului-

grilă, prin tragere la sorti din baza de date de 1000 de întrebări, cu cel mult 4 

ore înaintea susţinerii probei, în spaţii special destinate, care să asigure 

secretizarea activităţii şi condiţii optime de lucru. 

 (2) Testul-grilă elaborat se multiplică, în prezenţa comisiei, într-un număr de 

exemplare dublu faţă de numărul candidaţilor înscrişi în concurs.  
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După multiplicare testele-grilă se introduc în plicuri, câte unul pentru fiecare 

sală de concurs, şi se sigilează. Fiecare plic va conţine un număr dublu de 

teste faţă de numărul candidaţilor din sala respectivă. 

 (3) Comisia de concurs, împreună cu secretariatul comisiei de concurs 

participă la multiplicarea testelor-grilă şi nu pot să părăsească spaţiile în care 

s-au desfăşurat aceste activităţi până la sigilarea plicurilor cu testele-grilă. 

 Art. 16 - Exigenţe cu privire la elaborarea întrebărilor: 

 a) conţinutul să fie clar exprimat, să fie exclusă orice ambiguitate; 

 b) formularea să fie în strictă concordanţă cu bibliografia stabilită pentru 

concurs; 

 d) să acopere o arie cât mai extinsă a bibliografiei de concurs; 

 e) să poată fi rezolvate în timpul stabilit. 

 Art. 17 - (1) Concursul se va desfăşura în spaţiile stabilite de către 

Ministerul Sănătății. Pentru fiecare sală de concurs în care se desfăşoară 

proba de test-grilă, la solicitarea comisiei de concurs, se stabilesc, cu cel 

mult 48 de ore înainte de începerea probei scrise, un număr necesar de 

supraveghetori. 

 (2) Comisia de concurs, împreună cu secretariatul comisiei de concurs au 

următoarele atribuţii: 

 a) verifică sala de concurs, îndepărtând toate materialele care îi pot influenţa 

pe candidaţi în rezolvarea testului-grilă; 

 b) afişează la intrare tabelul nominal cu candidaţii, în ordine alfabetică, 

repartizaţi să susţină proba de evaluare în sala respectivă; 

 c) stabileşte locul fiecărui candidat, în funcţie de numărul curent din tabelul 

nominal; 

 d) verifică prezenţa şi identitatea candidaţilor şi o consemnează în 

documentele de evidenţă; 
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 e) distribuie candidaţilor, la ora stabilită pentru începerea probei, câte un 

test-grilă; 

 f) precizează modul de completare de către candidaţi, în spaţiul special 

destinat pe testul-grilă, a datelor de identificare ale acestora şi ia măsuri de 

secretizare a testelor-grilă, până la începerea probei. Pe fiecare test-grilă se 

aplică, de către comisia de concurs, până la finalizarea probei, ştampila 

specială de concurs sau cea stabilită de comisia de concurs; 

 g) verifică existenţa unor semne distinctive pe teste, luând măsuri de anulare 

a celor descoperite cu asemenea semne prin înscrierea pe lucrare 

"ANULAT", cu semnătura proprie, şi asigură un nou test-grilă candidatului 

în cauză, în timpul alocat probei, cu respectarea transparenţei acestei 

activităţi şi a prevederilor lit. f). La fel se procedează şi în cazul în care unii 

candidaţi doresc să îşi transcrie testul-grilă, fără să depăşească timpul afectat 

probei; 

 h) preia de la candidaţi, pe bază de semnătură, testele-grilă. 

 Art. 18 - (1) Supraveghetorii se numesc, la solicitarea preşedintelui comisiei 

de concurs, cu cel mult 48 de ore înainte de începerea probei scrise, prin 

ordin al ministrului sănătății. 

 (2) Supraveghetorii se subordonează comisiei de concurs şi îndeplinesc 

sarcinile stabilite de acesta. 

 Art. 19 - Pe timpul desfăşurării probei, supraveghetorii nu dau indicaţii 

privind rezolvarea întrebărilor, nu permit intrarea în sală a altor persoane, cu 

excepţia comisiei de concurs. 

 Art. 20 - (1) Candidaţii au acces în sălile de susţinere a testului-grilă înainte 

cu 30 de minute de deschiderea plicurilor cu teste, pe baza tabelelor aflate la 

responsabilii de săli şi afişate la intrare şi a actului de identitate. 

 (2) Candidaţii care nu se află în sălile de susţinere a probei de evaluare cu 

cel puțin 10 minute înainte de momentul deschiderii plicului cu testele-grilă 

pierd dreptul de participare la concurs. 

 (3) În sălile de concurs este interzisă utilizarea telefoanelor mobile. 
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 Art. 21 - (1) La ora înscrisă pe plic responsabilul de sală deschide plicul cu 

teste-grilă în faţa tuturor candidaţilor, le distribuie fiecărui candidat şi 

stabileşte ora de începere şi de finalizare a probei. 

 (2) Din momentul deschiderii plicului cu teste-grilă, candidaţii nu pot părăsi 

sala de concurs decât după 30 de minute şi numai după predarea lucrării. 

Pentru necesităţi fiziologice candidaţii pot părăsi sala de concurs numai 

însoţiţi de 2 supraveghetori, iar timpul absenţei din sală nu prelungeşte 

durata probei pentru candidaţii respectivi. 

 (3) Pentru rezolvarea testului-grilă candidaţii folosesc numai cerneală sau 

pastă de culoare albastră. Orice altă culoare decât cea albastră este interzisă, 

fiind considerată semn distinctiv. 

 Art. 22 - (1) După expirarea timpului, lucrările candidaţilor se preiau de 

secretariatul comisiei de concurs, sub semnătură, şi se repartizează pentru a 

fi evaluate de membrii comisiei de concurs. 

 (2) Fiecare test-grilă este evaluat independent de către fiecare membru al 

comisiei de concurs şi se apreciază separat, conform grilei de corectare 

aprobate de preşedintele comisiei de concurs. Punctajul maxim este de 10 

puncte, corespunzător notei 10, fiecare întrebare având un punctaj de 0,1 

puncte. 

 (3) În situaţia în care există diferenţe mai mari de 1,5 puncte între punctajele 

acordate, preşedintele comisiei de concurs repartizează lucrarea comisiei de 

soluţionare a contestaţiilor, care o reverifică şi stabileşte punctajul definitiv. 

 Art. 23 - (1) Rezultatul testului-grilă se comunică prin afişare la sediul 

Ministerului Sănătății și al instituției în care s-a desfășurat concursul, în 

termen de 24 de ore de la finalizarea probei, dar nu mai târziu de 48 de ore. 

 (2) Sunt declaraţi "Respins" candidaţii care au obţinut la testul-grilă de 

verificare a cunoştinţelor o notă mai mică de 7,00 sau un număr de puncte 

echivalent cu aceasta, nemaiputându-se prezenta la susţinerea probelor 

prevăzute la art. 2 alin. (2) lit. b) şi c). 
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 (3) Candidaţii au dreptul să conteste rezultatul testului-grilă în termen de 24 

de ore de la data afişării. Contestaţia se soluţionează de comisia de 

soluţionare a contestaţiilor, în termen de 24 de ore de la data expirării 

termenului de depunere a acestora. Modul de soluţionare a contestaţiilor se 

afişează la la sediul Ministerului Sănătății / al instituției în care s-a 

desfășurat concursul. 

 Art. 24 - (1) Proiectul de management urmăreşte modul cum candidatul 

analizează şi propune soluţii de rezolvare a temei date. 

 (2) Informaţiile necesare pentru realizarea proiectului sunt puse la dispoziția 

candidaților și sunt stabilite odată cu tema. 

 (3) La cererea candidaţilor, serviciul de ambulanţă judeţean sau Serviciul de 

Ambulanţă Bucureşti-Ilfov pune la dispoziţia acestora, în maximum 3 zile de 

la data solicitării, copii ale bugetului de venituri şi cheltuieli aprobat, 

structura organizatorică aprobată şi structura de personal la data solicitării, 

aferente serviciului de ambulanţă la care sunt înscrişi candidaţii. 

 Art. 25 - (1) Candidaţii depun proiectul de management odată cu înscrierea 

la concurs. 

 (2) Proiectul de management trebuie să fie realizat individual de către 

candidat şi să rezolve problemele solicitate într-un volum de maximum 12 

pagini, fără a lua în calcul numărul de pagini al eventualelor anexe, 

tehnoredactate pe calculator, cu fonturi de 14. 

 (3) Proiectul de management se depune la dosar în 3 exemplare identice, 

astfel: 

 fiecare exemplar semnat de candidat se introduce într-un plic A4 de culoare 

albă, care nu va mai purta niciun alt înscris; 

 cele 3 plicuri de culoare albă, fără niciun înscris pe ele, care conţin câte un 

exemplar al proiectului de management, se vor introduce într-un plic A4 de 

culoare maro, pe care se va înscrie numele candidatului. 

 (4) Proiectele sunt evaluate, până la data susţinerii orale de către candidat, de 

către comisia de concurs. 
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 (5) Fiecare lucrare este notată independent de fiecare membru. Nota finală, 

cu două zecimale, este media notelor acordate de fiecare membru al comisiei 

de concurs. 

 (6) Grila de punctare a proiectelor de management este elaborată de comisia 

de concurs şi publicată odată cu publicarea temei stabilite. 

 (7) În cazul în care există diferenţe mai mari de 1,5 puncte între notele 

acordate, proiectul de management este reevaluat de comisia de contestaţii, 

care reverifică şi stabileşte nota finală. 

 Art. 26 - (1) Susţinerea proiectului se face în plenul comisiei de concurs, pe 

durata a maximum 30 minute, timp cumulat cu răspunsurile la întrebările 

adresate de membrii comisiei de concurs. 

 (2) În funcţie de modul de susţinere a lucrării şi de răspunsurile date 

membrilor comisiei de concurs, se acordă o nouă notă, între 1 și 10. 

 (3) În urma susţinerii orale a proiectului de management, membrii comisiei 

de concurs stabilesc nota definitivă pentru această probă de evaluare, 

reprezentând media notelor acordate conform art. 25 alin. (7) și art. 26 alin. 

(2). 

 Art. 27 - (1) Rezultatul evaluării proiectului de management și susținerii 

proiectului de management se comunică prin afişare la sediul comisiei de 

concurs, în termen de 24 de ore de la finalizarea probei, dar nu mai târziu de 

48 de ore. 

 (2) Sunt declaraţi "Respins" candidaţii care au obţinut la evaluarea și 

susținerea proiectului de management o notă mai mică de 7,00 sau un număr 

de puncte echivalent cu aceasta, nemaiputându-se prezenta la susţinerea 

probei prevăzute la art. 2 alin. (2) lit. c). 

 (3) Candidaţii au dreptul să conteste rezultatul evaluării proiectului de 

management și susținerii proiectului de management în termen de 24 de ore 

de la data afişării.  
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Contestaţia se soluţionează de comisia de soluţionare a contestaţiilor, în 

termen de 24 de ore de la data expirării termenului de depunere a acestora. 

Modul de soluţionare a contestaţiilor se afişează la sediul comisiei de 

concurs. 

 Art. 28 - (1) În cadrul interviului se testează abilităţile, aptitudinile şi 

motivaţia candidaţilor. Proba interviului poate fi susţinută doar de către acei 

candidaţi declaraţi admişi la probele anterioare. 

 (2) Interviul se realizează conform planului de interviu întocmit de comisia 

de concurs în ziua desfășurării acestei probe, pe baza criteriilor de evaluare. 

 Criteriile de evaluare pentru stabilirea planului de interviu sunt: 

 a) abilităţile de comunicare; 

 b) capacitatea de analiză şi sinteză; 

 c) abilităţile impuse de funcţie; 

 d) motivaţia candidatului; 

 e) comportamentul în situaţiile de criză; 

 f) capacitatea de a lua decizii şi de a evalua impactul acestora; 

 g) exercitarea controlului decizional; 

 h) capacitatea managerială. 

 Art. 29 (1) Data şi ora susţinerii interviului se afişează obligatoriu odată cu 

rezultatele la proba scrisă. 

 (2) Interviul este înregistrat, iar înregistrările se păstrează cel puțin 1 an de la 

finalizarea concursului, anunţarea câştigătorilor şi, în cazul în care se depun 

contestaţii, până la soluţionarea acestora. 

 (3) În funcţie de modul de susţinere a interviului şi de răspunsurile date 

membrilor comisiei de concurs, se acordă o nouă notă, între 1 și 10. 
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 (4) În cazul în care există diferenţe mai mari de 1,5 puncte între notele 

acordate, candidatul este reevaluat de comisia de contestaţii, care stabileşte 

nota finală. 

 Art. 30 - (1) Interviul se desfăşoară pe durata a maximum 15 minute, în 

plenul comisiei de concurs. 

 (2) În cadrul interviului se pot adresa candidatului următoarele categorii de 

întrebări: 

 a) întrebări deschise: cu scopul de a atrage mai multe informaţii de la 

candidat, dezvoltând datele furnizate prin curriculum vitae (de exemplu: Ce 

puteţi să spuneţi despre ..................); 

 b) întrebări închise: cu scopul de a clarifica unele fapte, evenimente sau 

situaţii (de exemplu: Aţi condus un colectiv de muncă/echipă vreodată ...); 

 c) întrebări ipotetice: cu scopul de a evalua răspunsurile candidatului asupra 

unor anumite situaţii sau evenimente ipotetice (de exemplu: În cazul în care 

sunteţi angajat, cum aţi proceda în administrarea cheltuielilor legate de 

personal ....); 

 d) întrebări de probă: cu scopul de a clarifica unele aspecte prezentate de 

candidat prin revenirea la subiectul anterior (de exemplu: Am dori să 

revenim la subiectul anterior. Spuneaţi că ......). 

 (3) Candidaţii au dreptul să conteste rezultatul interviului în termen de 24 de 

ore de la data afişării. Contestaţia se soluţionează de comisia de soluţionare a 

contestaţiilor, în timp de 24 de ore de la data expirării termenului de 

depunere a acestora la secretariatul comisiei de concurs. Modul de 

soluţionare a contestaţiilor se afişează la sediul comisiei de concurs. 

Proiectul de Ordin privind organizarea concursului va sta o lună în dezbatere 

publică 

Proiectul de Ordin privind aprobarea Normelor de organizare şi desfăşurare a 

concursului pentru ocuparea postului de manager general din cadrul serviciilor de 

ambulanţă judeţene şi al Serviciului de Ambulanţă Bucureşti-Ilfov a fost publicat  
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de Ministerul Sănătății în transparență decizională pe data de 8 iulie și se va afla în 

dezbatere publică până pe 5 august. Termenul limită până la care se pot face 

propuneri este cea de a 10-a zi de la data introducerii pe site a textului proiectului 

de act normativ. 

 

Proiectul de Ordin este semnat de Monica Althamer, secretar de stat în Ministerul 

Sănătății care are printre atribuții coordonarea serviciilor de ambulanță din 

București și din țară. 

Proiectul de Ordin privind organizarea concursului pentru ocuparea postului de 

manager general din cadrul serviciilor de ambulanţă poate fi consultat integral aici. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Burse pentru studenții de la Chimie, Fizică, Biologie, masă caldă și 

extinderea școlii până la ora 17:00, finanțarea formării viitorilor directori și 

administratori de școli, un nou sistem de carduri pentru studenți – printre 

propunerile rectorului Marian Preda pentru finanțare prin România educată 

Extinderea programului de școală de la 8:00 la 17:00, generalizarea mesei calde pe 

model britanic, acordarea de burse pentru studenții care aleg facultăți precum 

Chimia, Fizica, Biologia, crearea unei linii de finanțare pentru formarea în cascadă 

a viitorilor directori și administratori de școli sunt propuneri pe care rectorul 

Universității din București le-a transmis administrației prezidențiale, pentru a fi 

implementate prin proiectul România educată lansat în dezbatere de Klaus 

Iohannis, a declarat Marian Preda pentru Edupedu.ro. 

Rectorul Universității din București, a treia mare instituție de învățământ superior 

ca număr de studenți, a cerut și implementarea unui sistem prin care specialiști 

statisticieni să monitorizeze implementarea programului România educată în școli 

și universități, precum și finanțarea unui program de carduri de studenți pe modelul 

cardurilor europene pentru studenți. 

“Trebuie să ieșim din zona finanțării egalitare, atât la preuniversitar, cât și la 

universitar. Trebuie să vedem unde este nevoie de o focalizare a resurselor, în 

funcție de nevoi și de performanță”, a declarat Marian Preda, pentru Edupedu.ro. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-12-24913617-0-proiect-ordin-concurs-ambulanta.odt
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-12-24913617-0-proiect-ordin-concurs-ambulanta.odt
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Rep: Care au fost propunerile pe care le-ați înaintat dvs la dezbaterea de la 

Cotroceni? 

Marian Preda: În primul rând, am salutat ideea de-a avea un program finanțat, 

pentru că în trecut au fost multe idei de reformă care nu au avut finanțare 

corespunzătoare. Cred că având finanțare e foarte important unde și cum focalizăm 

banii. 

Pe de o parte, există convingerea că avem un declin demografic implacabil; s-a 

referit și dl președinte Klaus Iohannis la acest fenomen și s-a referit pertinent la 

declinul demografic. Dar în interiorul declinului demografic există tendințe diferite 

la nivelul populației tinere și, în cazul acesta, al populației școlare și universitare. 

De exemplu, în mediul rural și în orașele mici scăderea e mult mai rapidă decât la 

nivel național, în timp ce în orașele mari scăderea e mai lentă, ba uneori avem chiar 

concentrare, creștere de populație. Drept urmare, avem în București școli în care 

cererea este atât de mare, încât se învață în 3 schimburi. De aceea trebuie focalizate 

resursele acolo unde există o nevoie reală și pe problemele reale. Prioritizarea este 

o problemă reală. Dacă dăm banii uniform, fiecare județ și regiune o să spună: 

vreau cota mea parte din reforma în educație! Or noi trebuie să ieșim din zona 

finanțării egalitare, atât la preuniversitar, cât și la universitar. Trebuie să vedem 

unde este nevoie de o focalizare a resurselor, în funcție de nevoi și de performanță. 

În București, la școlile foarte căutate trebuie alocați foarte mulți bani și trebuie să 

evităm investițiile inutile adesea în zone în care populația școlară sau universitară 

scade dramatic sau nici măcar nu mai există. 

Rep: Deci trebuie realizată nu doar o diagnoză a situației demografice din prezent, 

ci și o estimare a evoluției, astfel încât fondurile să nu ocolească și zonele unde o 

investiție ar putea inversa trendul demografic? 

Marian Preda: Sau unde există deja atât de puțini, încât resursele existente sunt 

suficiente. E foarte important unde și cum se distribuie resursele, cum sunt 

focalizate acolo unde există nevoi sau potențial de creștere și, mai ales, potențial de 

excelență. E foarte important ca banii să fie bine focalizați. 
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Exact în direcția aceasta am salutat menționarea la punctul 8 [din sinteza raportului 

România educată -N.Red.] a programelor STEAM, care sunt o prioritate în toată 

lumea și mă bucur că le abordează și România educată. În cadrul lor, părerea mea e 

că e evident că avem o mare criză pentru anumite programe STEAM, de exemplu 

științele clasice: Chimie, Fizică, Biologie și alte câteva sunt mult mai puțin căutate 

de elevi pentru că par mai grele și mai puțin ofertate la nivel de debușee pe piața 

muncii. Sunt concluzii false ale unora, dar așa par și imaginea contează. 

Informatica este foarte căutată, are o cerere foarte mare pe piața muncii și pe piața 

educațională. Dar pentru celelalte este evident că e nevoie ca guvernul să se 

focalizeze pe finanțare preponderentă și am propus granturi pentru educație în 

învățământul superior, granturi care să presupună și finanțarea studiilor, dar și 

burse pe perioada anilor studii pentru studenții care aleg aceste programe STEAM, 

precum cele în Chimie, Fizică, Biologie și care nu sunt foarte căutate. În câțiva ani 

nu o să mai avem deloc profesori în unele zone pe domeniile acestea, dar avem 

nevoie de cercetători, de inovatori, de persoane care să creeze inovație, brevete de 

inovație chiar în cercetare aplicată, în industrie, avem nevoie de chimști, de 

fizicieni, de biologi și alții. Eu am dat exemplele cele mai clare, dar sunt și alte 

subdomenii pentru care trebuie să existe o comandă socială fermă din partea 

Guvernului printr-o finanțare adecvată. 

Rep: În momentul acesta, Universitatea din București poate forma profesori de 

Științe, așa cum prevede legea educației încă din 2011 că trebuie predate și 

examinate la final de clasa a VIII-a Matematica, Fizica, Chimia, Biologia? 

Marian Preda: Bineînțeles. Și o și face. Dar ce putem face printr-o finanțare mai 

bună a programelor de licență și a programului lansat cam în pripă, dar pe care îl 

vom îmbunătăți, de masterat didactic? Exact cu astfel de granturi și de burse ca 

cele aplicate studenților care intră în programul masterului didactic, putem produce 

profesori de Științe care să poată combina 2 științe, să nu predea doar Fizica, ci 

Fizică și Chimie sau Chimie și Biologie, lucru care să le asigure pe de o parte 

duble specializări, pe de altă parte o mobilitate mai redusă în mediul rural la școlile 

care au puține ore la astfel de discipline.  
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Cu dublă specializarea, stabilitatea unui profesor este mai mare, pentru că norma se 

face mai ușor, iar copiii pot să vadă complementar același profesor predându-le 

două discipline și nu se mai plimbă profesorul dintr-o școală în alta. La 

Matematică sau Română normele se fac mai ușor, dar la celelalte domenii e mult 

mai greu. 

Noi ne bucurăm că se pune accent pe calitatea cadrelor didactice, dar în același 

timp cred că trebuie să punem mai mare accent pe calitatea managementului și 

administrației și la universitar, și în preuniversitar. Managementul și administrația 

sunt esențiale și ele pentru calitatea interacțiunii, pentru eficiența școlilor, a 

liceelor, a universităților. Nu există programe bine constituite de formare a celor 

care urmează să conducă școli, licee, universități și a celor care urmează să fie 

administratori la diverse niveluri. De aceea, am propus ca unitatea de management 

creată la Ministerul Educației pentru implementarea proiectului România educată 

să aibă o linie de finanțare pentru formarea în cascadă a unor formatori, iar după 

aceea formarea regională să se realizeze cu sprijinul universităților cu programe de 

educație consistentă la nivel regional a viitorilor directori de licee și a celor care 

sunt în management la toate nivelurile, pentru că asta este o profesie în sine. Poți fi 

un foarte bun profesor, dar asta nu înseamnă că ești un bun decan, director, rector. 

Am înaintat deja propuneri la Cotroceni și ni s-a răspuns pozitiv în primă instanță 

și sperăm să fie incluse într-un program național coerent de formare la nivel 

național a resurselor umane în managementul și administrația instituțiilor de 

educație. Mă refer nu doar la manageri și directori, directori adjuncți, decani, 

rectori, ci și la cei din administrație, secretari, secretari șefi. Toți oamenii aceștia 

trebuie profesionalizați pentru sistemul de educație, nu trebuie numiți politic de pe 

nu știu unde. Este o meserie managementul educațional, nu este o slujbă pe care o 

preiei din zbor. 

O altă chestiune foarte importantă care cred că trebuie utilizată este sistemul de 

monitorizare a implementării programului România educată. Am propus ca la 

fiecare universitate, în fiecare instituție din sistemul educație să existe 

persoane care să se ocupe cu statistica, monitorizarea și evaluarea implementării 

programului.  
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Dacă tot trebuie să raportăm de la nivel de școli, licee, universități indicatori 

statistici, să avem de exemplu la liceu sau la un anumit număr de școli o singură 

persoană care să se ocupe de statistică și care într-un birou de statistică să țină 

evidența indicatorilor, să colecteze date și să le raporteze către Ministerul 

Educației, spre Institutul Național de Statistică, date coerente și profesionist 

agregate și prezentate mai departe, fiindcă așa vom avea în timp real informații 

despre stadiul implementării și despre problemele întâmpinate, pentru a face 

diagnoza sistemului de educație. Nu poți să iei decizii fără date foarte clare. E ca și 

cum în medicină dai diagnostic fără analize medicale foarte serioase. Or statisticile 

noastre adesea sunt făcute ad-hoc de neprofesioniști. Avem nevoie de statisticieni, 

dar și aceasta e o meserie prea puțin căutată de tinerii de acum, pentru un sistem 

național de persoane care să se ocupe de colectarea indicatorilor statistici, apoi de 

monitorizare (unde suntem cu implementarea, cu țintele intermediare) și de 

evaluare. Adică să realizeze analize postfactum – un raport anual privind 

implementarea proiectului România educată și a fiecărui obiectiv. Un astfel de 

raport ar putea să ne arate unde suntem pe parcursul implementării. 

Pe mine m-ar interesa foarte tare să văd date statistice detaliate despre finanțarea 

universităților, despre finanțarea școlilor, despre performanțele și evaluarea 

cadrelor didactice de către elevi și studenți. 

Rep: Cu ce v-ar ajuta datele prin evaluarea cadrelor didactice de către elevi, un 

sistem discutat anul acesta în preuniversitar, dar care în universitar se aplică de 

câțiva ani? 

Marian Preda: Cred că e important pentru calitatea învățământului preuniversitar, 

nu ne interesează să intervenim, dar este unul din procesele care cresc calitatea 

învățământului preuniversitar și, implicit, a absolvenților care vin înspre noi. Ne 

prinde și nouă bine după aceea exercițiul acesta în preuniversitar, pentru că la noi 

fiind o posibilitate și nu o obligativitate pentru studenți, variază în jurul a 20-25% 

procentul studenților care fac evaluarea online, secretarizată, a cadrelor didactice 

universitare. Poate și pentru că ei nu au din urmă exercițiul acesta al evaluării. 

Este doar un exemplu cu privire la ce pot să facă aceste birouri de statistică. Și o 

statistică privind evoluția absolvenților de liceu la noi la licență, masterat, doctorat 

și pe piața muncii. 
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Cred că e foarte important ca prin reforma aceasta să se asigure în învățământul 

preuniversitar un program de interacțiune cu elevii care să nu se limiteze la 4-6 

ore, un program de interacțiune similar cu programul pe care părinții îl au pe piața 

muncii. În Marea Britanie, elevii intră la ora 8:00 și ies la 17:00 din școală, așa ar 

trebui și la noi în toate școlile. Noi mai avem after school-uri, dar în toate școlile 

elevii ar trebui să aibă posibilitatea să înceapă de dimineață și să rămână în școală 

sau aproape de școală pentru celelalte activități, teme, activități extracurriculare; 

dar pentru asta e nevoie de infrastructură, e nevoie de oferirea unei mese calde, de 

spații în care să poată să se facă și alte activități decât cele strict de școală și, după 

părerea mea, spre asta trebuie dirijați bani, pentru că așa vom avea progres. 

Nu putem lua elevii din rural doar 4 ore în școală și după aceea să le dăm drumul 

acasă. Poate că unii au un anumit sprijin în familie, dar alții nu au resurse de ajutor 

și atunci nu pot să treacă de anumite bariere. 

De aceea e un lucru foarte important care poate fi finanțat prin programul România 

educată. 

Revenind la monitorizare și evaluare. În general, planurile frumoase fără strategii, 

fără un plan de implementare nu reprezintă mare lucru. De aceea eu cred că există 

o șansă bună acum pentru că pe de o parte există ținte, care trebuie transformate în 

ținte intermediare, va exista o unitate de implementare la Ministerul Educației, am 

înțeles că se face o structură distinctă pentru România educată, și există această 

finanțare cu bani europeni, deci vor fi atenți la monitorizarea implementării 

proiectelor acestora, deci există destule premise pentru a folosi resursele în scopuri 

bune. Asta nu garantează eficiența implementării proiectelor, dar sunt premise 

pozitive. 

Am vorbit cu cei care urmează să se ocupe de implementarea proiectului despre 

faptul că noi, în anii următori, ar trebui să dăm carduri pentru studenții noștri, 

pentru că fiind într-o rețea europeană de universități ei trebuie să poată călători de 

la o universitate la alta și să se poată integra în sistemele de gestionare a 

programelor academice, să își ducă cu ei creditele pe care le-au luat, să aibă acces 

la bibliotecă, la toate facilitățile din campus.  
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Și atunci dacă tot facem carduri coroborate cu cadrul european pentru studenți, 

cred că ar fi un bun prilej ca prin proiectul România educată să se finanțeze un 

program de carduri de studenți pe modelul cardurilor europene pentru studenți. 

După aceea am propus, și se pare că există deschidere, dacă se va merge bine cu 

cardurile pentru studenți pe care oricum în câțiva ani trebuie să le avem, să se 

coboare la elevi. Fiecare elev va avea un card cu toate datele importante: notele, 

alte date academice, dar și acces la resurse, la burse, posibilitatea de a se folosi de 

gratuități la CFR, la muzee, la biblioteci. Sunt o mulțime de facilități pe care poți 

să le pui pe un astfel de card, mai ales că generațiile acestea puternic digitalizate se 

familiarizează foarte ușor cu aceste carduri și ulterior ele pot fi pur digitale, să nu 

existe fizic, ci pe telefon. Colegii mei care încearcă să fundamenteze aceste lucruri 

ne-au zis că există deja în diverse locuri, așa acum se poate plăti totul cu telefonul, 

chiar o aplicație în acest sens. 

Dacă o parte semnificativă din aceste propuneri va fi finanțată, atunci eu cred că se 

poate vorbi de niște rezultate și un succes al proiectului. Prefer să fiu optimist și să 

sprijin procesele care au șanse de a fi implementate cu rezultate bune. Altfel putem 

critica, desigur, nu e o problemă, e mult mai ușor și mai safe, că nu îți asumi nimic 

și nici nu poți să ratezi nimic, dacă nu ți-ai asumat. 

Informații de background 

Amintim că președintele Klaus Iohannis a avut săptămâna trecută trei zile de 

„consultări pentru finalizarea Proiectului ‘România Educată’”. 

Calendarul consultărilor convocate de președintele Klaus Iohannis, privind 

România educată: 

 Luni, 5 iulie 2021, de la ora 17:00, la Palatul Cotroceni, întrevedere cu 

liderii coaliției de guvernare; 

 Marți, 6 iulie 2021, de la ora 16:00, la Palatul Cotroceni, întrevedere cu 

conducerea Parlamentului și cu membri ai Comisiilor de Învățământ din cele 

două camere; 
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 Miercuri, 7 iulie 2021, de la ora 16:00, la Palatul Cotroceni, întrevedere cu 

partenerii de dialog social din zona educației și cu reprezentanții 

organizațiilor nonguvernamentale implicate în Proiectul „România Educată”. 

Discuțiile de la Cotroceni vin la 7 ani după ce Klaus Iohannis și-a preluat primul 

mandat de președinte cu promisiunea că va realiza proiectul România Educată, 

care să transforme învățământul din România. În 2018, Iohannis a pus în dezbatere 

trei documente programatice, care până la această oră nu au produs niciun efect 

concret. 

Consilierul prezidențial Ligia Deca a anunțat pe 6 iulie 2021 principalele noutăți 

din proiectul “România Educată” care va fi înaintat de Cotroceni Guvernului, 

pentru a fi aprobat prin Memorandum. Aceasta a declarat oficial că noul 

proiect România Educată, așa cum a rezultat în urma dezbaterilor de până acum, 

prevede colegii organizate de universități în care să fie admiși absolvenți de liceu 

fără Bacalaureat, înlocuirea BAC-ului de acum cu un bacalaureat unic, precum și 

introducerea unor rute flexibile la nivelul liceului. Concret, elevii să se poată 

transfera de la liceul tehnologic sau școala profesională la care au intrat, la un liceu 

teoretic, dând o examinare la transfer. 

După ce le-a prezentat liderilor coaliției de guvernare și rectorilor o “sinteză” a 

proiectului România Educată, aceasta a anunțat că proiectul integral va fi înaintat 

“săptămâna aceasta” [N.Red: săptămâna trecută] de Cotroceni Guvernului, pentru a 

fi aprobat prin Memorandum. 

Deca a precizat tot săptămâna trecută că executivul și-a exprimat la discuțiile de la 

Cotroceni „dorința ca în 2 ani să avem așezată reforma pe făgaș, cu o implementare 

a legislației” și un anumit nivel de aplicabilitate. 

Oficialul a afirmat că nu există încă o decizie cu privire la modalitatea în care 

proiectul România Educată va fi implementat concret: sub forma unei noi legi a 

educației, sub formă de modificări aduse actualei legi a educației sau aduse legii 

educației în varianta inițială din 2011. 

În ceea ce privește data la care România Educată va fi transformata în element 

legislativ, Deca a declarat că „termene exacte vor fi asumate în Memorandumul pe 

care guvernul îl va semna săptămâna viitoare”. 
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Întrebată dacă există și discuții cu opoziția pe acest proiect, aceasta a afirmat că la 

dezbaterile de la Cotroceni au fost invitate comisiile de învățământ din Parlament, 

„în integralitate”. 

Reamintim că toți cei prezenți la Cotroceni au primit o sinteză de 13 pagini a 

raportului România Educată, raport care nu a fost publicat în integralitate nici până 

la ora aceasta. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 Consiliul Elevilor și Alianța Studenților: În prezent nu este funcțională vreo 

structură care să coordoneze implementarea proiectului “România Educată” / 

Organizațiile cer guvernului să adopte un calendar de acțiune rapidă pentru 

proiectul prezidențial 

În momentul în care guvernul își va asuma prin memorandum proiectul “România 

Educată”, așa cum s-a anunțat săptămâna trecută, el ar trebui să aprobe și un 

“calendar ambițios” pentru punerea acestuia în aplicare, cer, printr-o luare de 

poziție comună, Consiliul Național al Elevilor (CNE) și Alianța Națională a 

Organizațiilor Studențești din România (ANOSR). Acestea insistă, în comunicatul 

transmis marți dimineață, ca executivul să acționeze rapid așa încât modificările 

aduse de proiectul prezidențial să fie aprobate de Parlament și promulgate până la 

sfârșitul anului.  

Totodată, cele două organizații atrag atenția că “la momentul de față, nu este 

funcțional un departament sau altă structură care să coordoneze implementarea 

proiectului”. Or, spun ele, pentru operaționalizarea documentului de viziune 

existent e nevoie de un proces rapid, cu termene scurte și responsabili pentru 

punerea lui în aplicare. 

Comunicatul CNE-ANOSR, integral:  

“Câte generații mai așteaptă „reformele”? Reprezentanții elevilor și ai studenților 

așteaptă de la Guvern acțiuni concrete pentru îmbunătățirea sistemului de 

învățământ  

https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/07/Fisa-de-sinteza_06072021.pdf
https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/07/Fisa-de-sinteza_06072021.pdf
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Consiliul Național al Elevilor și Alianța Națională a Organizațiilor Studențești din 

România solicită Guvernului României să treacă de la planificări și anunțuri de 

intenție la acțiune, asumându-și în memorandumul pe care îl va aproba ca urmare a 

asumării proiectului „România Educată” crearea unui calendar ambițios prin care 

un grup de experți și actori reprezentativi, incluzând reprezentanții elevilor și ai 

studenților, să elaboreze proiectul de modificare a legislației primare în domeniul 

educației, astfel încât, până la finalul acestui an, modificările rezultate ca urmare a 

concluziilor proiectului „România Educată” să fie aprobate de Parlament și 

promulgate.  

În ultima săptămână, Administrația Prezidențială a organizat o serie de consultări 

la care au luat parte, în ordine, liderii coaliției de guvernare, membrii comisiilor de 

învățământ din Parlamentul României și reprezentanți ai societății civile, 

prezentând concluziile proiectului „România Educată”, inițiat de Președintele 

României. La finalul consultărilor, autoritățile au anunțat faptul că Guvernul își va 

„asuma țintele proiectului”, prin memorandum, în această săptămână. Mai mult 

decât atât, a fost anunțată constituirea unui „grup transpartinic” pentru 

implementarea viziunii și a direcțiilor de acțiune din proiect.  

Reprezentanții elevilor și ai studenților consideră că Guvernul României trebuie să 

acționeze ferm, concret și cu celeritate, pentru a transpune în realitate concluziile 

proiectului, asumările din programul de guvernare și solicitările beneficiarilor 

educației. Aprobarea memorandumului în Guvern trebuie să presupună, din însuși 

conținutul acestuia, adoptarea subsecventă și urgentă a unui calendar de 

implementare care să demonstreze intenția reală de a îmbunătăți sistemul de 

învățământ, crescând calitatea și echitatea pentru elevi și studenți și sancționând 

neperformanța și impostura. Implementarea proiectului necesită mecanisme de 

follow-up și finanțare, la elaborarea și monitorizarea cărora să participe permanent, 

în toate etapele, reprezentanții beneficiarilor educației. În caz contrar, nu se oferă 

vreo garanție că sistemul de învățământ va fi reformat prea curând, urmând să ne 

vedem, peste ani, în același punct din care am plecat, fără a avea parte de vreun 

progres.  

Amintim, în acest context, că, la momentul de față, nu este funcțional un 

departament sau altă structură care să coordoneze implementarea proiectului.  
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Câtă vreme punctul de pornire prezentat de Administrația Prezidențială este 

reprezentat de un document de viziune, operaționalizarea acestuia, incluzând 

opțiuni de politică publică în stabilirea reglementărilor primare și a reglementărilor 

subsecvente (hotărâri de guvern, ordine de ministru), este un proces care va 

presupune un efort susținut, a cărui asumare reală de Guvern presupune stabilirea 

de termene scurte și de responsabili de a căror performanță depinde succesul 

obiectivelor propuse.  

„După ani de consultări și grupuri de lucru, avem forma finală a viziunii 

proiectului România Educată. Proiectul vizează toate ariile relevante din sistemul 

de învățământ preuniversitar și nu numai, oferind un fir roșu decidenților pentru 

implementarea reformei educaționale. Cu toate acestea, inacțiunea Guvernului 

României atunci când vine vorba despre transpunerea viziunii în lege poate 

transforma întregul proiect într-o strategie de sertar, ce va fi uitată peste câteva 

luni. Avem nevoie de un calendar bine pus la punct pentru fiecare etapă în parte și 

de o unitate specializată, la nivel guvernamental, care să coordoneze și să 

monitorizeze implementarea proiectului. Altminteri, peste 4 ani, vom fi în exact 

aceeași situație, întrebându-ne unde am greșit.”, a declarat Rareș Voicu, 

președintele Consiliului Național al Elevilor.  

„Strategiile, documentele de lucru, prioritățile și toate celelalte asumări se măsoară 

exclusiv în schimbarea efectiv resimțită la nivelul sistemului de învățământ și, în 

special, pentru beneficiarii finali, pentru fiecare student din România. În caz 

contrar, ele rămân doar să cadă în desuetudine, experiență des resimțită în politicile 

publice. Testul pe care trebuie să îl treacă acum Guvernul și pe care îl așteptăm 

este de a dovedi, prin memorandumul pe care îl va aproba și prin pașii imediat 

următori din lunile care vin, că dorește în mod real să pună în aplicare modificări 

substanțiale, să îmbunătățească calitatea și echitatea sistemului de învățământ, să 

atace frontal problemele de fond din universitățile românești. Până la finalul anului 

o structură care implică elevii și studenții în toate etapele, simetric cu implicarea 

permanentă în stabilirea viziunii, trebuie să definitiveze modificările legislative  
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care să fie supuse aprobării Parlamentului, să pregătească modificările de nivel 

inferior, să stabilească finanțarea necesară, să aibă mecanismele de monitorizare a 

progresului.”, a declarat Horia-Șerban Onița, președintele Alianței Naționale a 

Organizațiilor Studențești din România.” 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 LISTA organizațiilor care vor distribui fonduri de câte 25.000 Euro, să facă 

patroni din tineri fără job 

S-a stabilit lista finală cu cele 55 de organizații care vor derula proiecte în cadrul 

unei linii de finanțare europeană prin care se vor acorda și granturi de până la 

25.000 de euro fiecare unor tineri care nu au nici loc de muncă și nici nu mai sunt 

încadrați într-o formă de învățământ, să devină patorni de firme. 

Vorbim despre linia de finanțare „Viitor pentru tineri NEET”, finanțată din 

Programul Operațional Capital Uman (POCU), despre care am mai scris pe 

StartupCafe.ro. 

În urma unui apel de proiecte deschis în noiembrie 2020, acum Autoritatea de 

management POCU de la Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene a selectat 

55 de proiecte cu valori de maximum 1 milion de euro sau 4 milioane de euro, 

fiecare. 

Ajutoarele de stat pentru HoReCa, prin Banca Transilvania. Credit-punte fără 

garanții 

Scopul principal al acestor proiecte este formarea profesională a tinerilor NEET - 

„Not in Education, Employment, or Training", adică tineri care nu job, dar nici nu 

mai urmează o formă de educație sau instruire. 

În unele cazuri, tinerii NEET participanți vor putea să urmeze o rută 

antreprenorială, în care vor putea obține, în urma unui proces de selecție destul de 

complex, un grant de până la 25.000 de euro pentru a-și deschide o mică afacere. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/finantari-tineri-someri-patroni-ghid-schema.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/finantari-tineri-someri-patroni-ghid-schema.htm
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Atenție, nu toți tinerii NEETs se vor putea califica la finanțare, cu numai cei 

considerați „ușor ocupabili” (plasați în categoria A), adică să aibă și o calificare 

profesională, pe lângă învățământul obligatoriu absolvit. 

În plus, acești tineri șomeri trebuie să se încadreze în intervalul de vârstă 16-29 de 

ani (adică 18-29 ani, în cazul celor care își vor deschide firme, pentru că trebuie să 

fie totuși majori). 

De asemenea, pentru a putea primi micro-grantul de 25.000 de euro, un astfel de 

tânăr NEET de categorie A va trebui să-și facă o firmă și să angajeze cel puțin o 

persoană. 

În cadrul acestor proiecte derulate de organizațiile cuprinse în listă, vor fi selectați 

tineri care nu mai învață și nu mai lucrează. Ei vor fi trecuți printr-o serie de 

cursuri profesionale și de antreprenoriat, sesiuni de mentorat și alte traininguri și 

vor fi ajutați să-și facă planuri de afaceri. 

Vezi la finalul articolului Lista finală a celor 55 de proiecte, derulate de 

organizațiile câștigătoare, cu adresele fizice la care pot fi găsite. Aceste organizații 

au propriile proceduri de recrutare a membrilor grupului-țintă, adică a tinerilor 

NEET, inclusiv a celor care ar urma să ia fondurile nerambursabile de maximum 

25.000 de euro, să-și deschidă afaceri. 

Cele 55 de proiecte totalizează 526 milioane de lei (108 milioane de euro) și sunt 

derulate în 3 regiuni de dezvoltare: 

 Sud Est (Brăila, Buzău, Constanța, Galați, Tulcea, Vrancea). 

 Sud Vest Oltenia (Dolj, Gorj, Mehedinți, Olt și Vâlcea). 

 Sud-Muntenia (Argeș, Prahova, Dâmbovița, Teleorman, Giurgiu, Ialomița și 

Călărași). 

Din cei 108 milioane de euro (valoarea totală a proiectelor), schema de minimis 

reprezintă 20 de milioane de euro, pentru anii 2021 și 2022, bani din care vor fi 

împărțite granturile de câte 25.000 de euro, cel mult. 

Numărul estimat de beneficiari de ajutor de minimis în cadrul prezentei scheme 

este de 800 de întreprinderi 
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Planurile de afaceri vor fi supuse aprobării unei comisii de selecție, pe baza unor 

criterii stabilite de beneficiarul finanțării nerambursabile. Comisia de selecție a 

ideilor de afaceri va include obligatoriu un număr impar de membri din care se 

recomandă să facă parte reprezentanți ai mediului de afaceri și ai patronatelor. 

La final, vor fi selectate cele mai bune planuri de afaceri, iar titularii vor primi 

subvențiile de maximum 25.000 de euro fiecare pentru a-și dezvolta firmele. 

Condiții pentru tinerii NEET, să se facă patroni 

Pentru a putea ajunge în postura de a primi cei 25.000 de euro pentru a deveni 

patroni de firme, tinerii NEETs trebuie să îndeplinească o serie de condiții 

cumulate, printre care: 

 Să aibă vârsta cuprinsă între 16 și 29 de ani. Ca să-și poată deschide firma, 

tănărul respectiv trebuie să aibă deja 18 ani împliniți. 

 Să fie înregistrat și profilat de  Serviciul Public de Ocupare (SPO), adică 

agenția județeană de ocupare a forței de muncă. 

 Să fie tineri NEETs din categoria celor ușor ocupabili, adică să aibă o 

calificare profesională. De exemplu, aici pot să intre tinerii care au terminat 

o facultate, dar nu au reușit să se angajeze. 

 Să aibă domiciliul sau reședința în regiunile de dezvoltare vizate de proiect. 

 Pentru subvenția acordată este obligatorie angajarea a minimum 1 persoană 

în cadrul afacerii sprijinite. 

 Afacerile înființate trebuie să funcționeze minimum 12 de luni pe perioada 

implementării proiectului și să asigure o perioadă de sustenabilitate de 

minimum 6 luni. 

Perioada de sustenabilitate presupune continuarea funcționării afacerii, inclusiv 

obligația menținerii locului de muncă ocupat, și poate fi contabilizată pe perioada 

implementării proiectului sau după finalizarea implementării.   
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Ajutorul de minimis se va putea acorda în două tranșe, după cum urmează: 

 tranșă inițială de maximum 75% din valoarea ajutorului de minimis, așa cum 

a fost acesta aprobat pe baza planului de afaceri și prevăzut în contractul de 

subvenție încheiat; 

 tranșă finală reprezentând diferența până la valoarea totală a ajutorului de 

minimis, după ce beneficiarul ajutorului de minimis face dovada că a ocupat 

locul/locurile de muncă asumat/e  prin planul de afaceri. 

Aceste ajutoare de minimis vor pune accentul pe mediul rural, dar asta nu 

înseamnă că vor fi excluși din start tinerii de la orașe. 

Cheltuieli eligibile - ce își vor putea „cumpăra” tinerii NEETs cu banii europeni 

Subvențiile de 25.000 de euro vor putea fi folosite pentru o listă lungă de 

cheltuieli, printre care: 

 Salarii, 

 Deplasări, 

 Achiziții de servicii specializate, pentru care beneficiarul ajutorului de 

minimis nu are expertiza necesară, 

 Achiziția de active fixe corporale (altele decât terenuri și imobile), obiecte 

de inventar, materii prime și materiale, inclusiv materiale consumabile, alte 

cheltuieli pentru investiții necesare funcționării întreprinderilor, 

 Închiriere de sedii (inclusiv depozite), spații pentru desfășurarea diverselor 

activități ale întreprinderii, echipamente, vehicule, diverse bunuri, 

 Leasing fără achiziție (leasing operațional) aferente funcționării 

întreprinderilor (rate de leasing operațional plătite de întreprindere pentru: 

echipamente, vehicule, diverse bunuri mobile și imobile) 

 Utilități aferente funcționării întreprinderilor, 

 Conectare la rețele informatice aferente funcționării întreprinderilor, 

 Publicitate. 
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LISTA celor organizațiilor pentru cele 3 regiuni de dezvoltare menționate poate fi 

vizualizată mai jos și descărcată de AICI. 

Ghidul solicitantului și schema de minimis pot fi descărcate de AICI. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Se scumpesc biletele la Metrou și STB / Mai multe opțiuni la abonamente și 

în privința biletului comun 

Metrorex și Societatea de Transport București își armonizează oferta comercială de 

la 1 august ca un prim pas spre integrarea transportului în comun din București și 

zona metropolitană, anunță Ministerul Transporturilor. Mai exact, un bilet la 

metrou va fi 3 lei, față de 2,5 lei în prezent, iar un bilet la STB va fi 3 lei, o creștere 

față de 1,3 lei în prezent. Va exista un bilet comun Metrorex-STB de 5 lei care 

acum va oferi acces timp de 90 de minute la ambele rețele de transport. 

 

Prețul biletelor se aliniază astfel: 

 O călătorie cu metroul sau transportul în comun terestru va costa 3 lei, iar un 

bilet comun STB / Metrorex va fi 5 lei (acces pentru 90 minute în rețeaua 

supraterană, împreună cu un acces la rețeaua de metrou) 

 Pentru suma de 5 lei, un călător va beneficia de o călătorie cu metroul și 90 

de minute în transportul în comun terestru. 

 Un abonament de 24 de ore va costa 8 lei, iar abonamentul comun STB / 

Metrorex pentru 24 de ore va fi 14 lei. 

 Noutatea la abonamentele de 24 și 72 de ore este că acestea vor fi chiar 24 

de ore de la momentul emiterii. Se elimină noțiunea de abonament „de zi” 

care, cumpărat la ora 18:00, de pildă, era valabil doar 6 ore din acea „zi”. 

 Ambele societăți introduc și opțiuni favorabile pentru companiile care 

doresc să își susțină angajații să folosească transportul în comun. 

https://mfe.gov.ro/pocu-lista-finala-a-proiectelor-selectate-in-etapa-de-verificare-tehnica-si-financiara-dupa-solutionarea-contestatiilor-pentru-apelul-pocu-908-1-3-viitor-pentru-tinerii-neets-i/
https://mfe.gov.ro/pocu-lanseaza-apelul-competitiv-viitor-pentru-tinerii-neets-i/
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 Vor exista abonamente de o lună, 6 luni și 12 luni. Prețurile lor vor fi de 80 

de lei separat pentru fiecare dintre rețele (140 de lei în comun STB / 

Metrorex), 400 de lei (700 de lei în comun STB / Metrorex), respectiv 700 

de lei (1200 de lei în comun STB / Metrorex). 

 Ambele companii oferă posibilitatea de recuperare a abonamentelor 

nominale în caz de pierdere. Titularii se pot prezenta cu actul de identitate, 

iar abonamentele vor fi emise din nou pe numele acestora. 

 

Armonizarea tarifelor la transportul în comun din București implică și o creștere 

tarifară, potrivit MT. 

 

În cazul STB, o călătorie, de pildă, crește de la 1,3 lei la 3 lei (sau 10 bilete pot fi 

achiziționate cu 25 lei). În cazul metroului, prețul unei călătorii crește de la 2,5 lei 

la 3 lei. 

 

Menționăm că, în cazul STB, aceasta este prima actualizare a tarifelor de călătorie 

din 2008. Iar la metrou, ultima ajustare a prețurilor a fost în 2014. 

 

Totodată, potrivit estimărilor, încasările suplimentare generate de această măsură 

se vor reflecta direct în condițiile de călătorie - prin investițiile pe care cele două 

companii le vor putea efectua, anunță ministerul. 

 

Atât Ministrul Transporturilor și Infrastructurii, Cătălin Drulă, cât și Primarul 

General al Municipiului București, Nicușor Dan, îi încurajează pe bucureșteni să 

opteze pentru un transport în comun terestru și cu metroul. La fel ca în toate 

capitalele europene, transportul public în comun reprezintă o soluție pentru 

degrevarea traficului și o alternativă mai puțin poluantă la traficul auto, potrivit 

ministerului. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 CFR SA a lansat prima etapă a programului de modernizare a liniilor de 

cale ferată din București și din zonele de centură 

Compania Naţională de Căi Ferate “CFR” SA a lansat licitaţia deschisă, în valoare 

totală de 22.53 milioane lei, pentru elaborarea studiului de fezabilitate necesar 

modernizării liniilor și instalațiilor din Complexul Feroviar București (605,7 km). 

Sunt trei zone vizate: Complexul Feroviar București Nord, Inelul Feroviar al 

Municipiului București, Conexiunile cu Inelul Feroviar București. Reamintim că 

de ani buni se vorbește despre ”centura feroviară” a capitalei, dar nu s-au făcut 

prea multe. 

 

Strategia CNCF CFR SA de modernizare a Complexului Feroviar București, cu o 

lungime desfășurată a liniilor de cale ferată de aproximativ 605,700 km, cuprinde 

următoarele zone de analiză și dezvoltare: 

 

⦁ Complexul Feroviar București Nord - în lungime de 156,055 km; 

 

⦁ Inelul Feroviar București - în lungime de 316,323 km; 

 

⦁ Conexiunile cu Inelul Feroviar București - în lungime de 133,348 km. 

 

Ce spune CFR SA 

O atenție deosebită se va acorda Complexului Feroviar București Nord, care 

deservește cea mai mare parte a traficului feroviar actual. Restul infrastructurii 

feroviare va fi, de asemenea, analizată pentru a identifica cererea potențială de 

trafic și funcționalitățile viitoare (noile servicii sub-urbane/peri-urbane de călători 

sau ca by-pass pentru traficul de marfă pe Inelul Feroviar București etc.) pentru 

fiecare linie/stație care face parte din Nodul Feroviar București, precum și strategia 

optimă de funcționare și exploatare a rețelei feroviare a Complexului Feroviar 

București, atât pentru trenurile de pasageri, cât și pentru cele de marfă. 

 

Modernizarea infrastructurii feroviare și implementarea unui Centru de 

Management al Traficului la nivelul Complexului Feroviar București vor reduce 

considerabil durata de traversare a Centurii Feroviare a Bucureștiului, asigurând un 
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timp de parcurs mult mai redus și fără opriri pentru transportul de marfă, precum și 

un volum de mărfuri crescut, comparativ cu situația actuală. Gara de Nord trebuie 

să devină astfel polul intermodal principal al Municipiului Bucureşti şi al Județului 

Ilfov (principala zonă de influență). 

 

Obiectivele specifice ale investiției sunt: 

 

► îmbunătățirea condițiilor de călătorie și de siguranță a circulației feroviare la 

nivelul Complexului Feroviar București; 

► eficientizarea managementul traficului pentru transportul de mărfuri la nivelul 

rețelei feroviare naționale; 

► prezentarea unei alternative competitive pentru transportul urban între diferitele 

zone ale regiunii București-Ilfov. 

► decongestionarea traficului rutier în Municipul București și implicit reducerea 

factorului poluant. 

 

Valoarea estimată a contractului este de 22.537.410,05 RON fără TVA, iar sursa 

de finantare este asigurată din Fondul de Coeziune prin Mecanismul pentru 

Interconectarea Europei - CEF Sector Transport, în procent de 85% din valoarea 

eligibilă, iar restul sumei va fi suportat de la Bugetul de Stat. Durata contractului 

este de 21 de luni. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Mai multi bani pentru programul Rabla Plus. Ce sume suplimentare au fost 

alocate si cine poate beneficia de ele 

Programul Rabla Plus beneficiaza de o suplimentare de 40 de milioane de lei, 

anuntul fiind facut de Administratia Fondului pentru Mediu. 

 

Concret, bugetul alocat initial pentru persoanele fizice, in valoare de 200 milioane 

de lei a fost rezervat integral in mai putin de 2 luni de la lansarea programului. 
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De asemenea, prima suplimentare din acest an, in valoare de 20 milioane lei a fost 

epuizata, demonstrand interesul cetatenilor fata de autovehiculele electrice, mai 

prietenoase cu mediul inconjurator. 

 

Doua tipuri de ecotichete 

In cadrul Programului Rabla Plus, se acorda doua tipuri de ecotichete, respectiv 

45.000 de lei pentru masinile pur electrice si 20.000 de lei pentru masinile hibrid 

plug-in, dar nu mai mult de 50% din valoarea autoturismului nou. 

Cei care vor dori sa renunte la o masina veche, poluanta, si sa achizitioneze un 

autovehicul electric vor beneficia atat de prima de casare acordata prin Programul 

Rabla Clasic, in valoare de 7.500 de lei, cat si de ecotichetul alocat in cadrul 

Programului Rabla Plus. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Culturii, despre "includerea sau neincluderea" Rosiei Montane in 

patrimoniul UNESCO: "Nu ii schimba cu absolut nimic statutul juridic" 

Bogdan Gheorghiu, ministrul Culturii, a declarat, legat de situatia dosarului Rosia 

Montana in procedura de includere in lista UNESCO, ca institutia pe care o 

conduce pledeaza pentru patrimoniu, insa decizia va fi luata la nivel de Guvern si 

la nivel de coalitie. El a anuntat ca dosarul va fi discutat pe 25 iulie in Comisia 

UNESCO. 

 

"Situatia, in ansamblu, sta in felul urmator: Rosia Montana a fost inclusa in 

patrimoniul imperiului Austro-Ungar in anul 1906. Inca de atunci s-a considerat ca 

e ceva foarte valoros din punct de vedere patrimonial. Odata cu reactualizarea listei 

monumentelor istorice, dupa anii 1990, Rosia Montana a ramas acolo si inclusiv la 

momentul la care s-a dat acel acord pentru minerit in zona ea era inclusa in 

patrimoniul national romanesc. Asadar, cand s-a semnat contractul, se stia foarte 

bine ca acolo e o zona de interes patrimonial", a spus ministrul la TVR1. 

 

 

https://ziare.com/auto/programul-rabla/rabla-2021-persoane-inscrise-rabla-clasic-1687587
https://ziare.com/bogdan-gheorghiu/
https://ziare.com/rosia-montana/
https://ziare.com/rosia-montana/
https://ziare.com/cultura/unesco/
https://ziare.com/cultura/patrimoniu/
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El a continuat: "Daca la momentul semnarii contractului ti-ai asumat ca ulterior vei 

prezenta un proiect care va respecta legislatia statului roman si vei obtine avize in 

primul rand de la Mediu. Nu patrimoniul e principala problema. Acolo niciodata 

nu a fost obtinut aviz pentru mediu. Asta ramane o problema deschisa, despre care 

se vorbeste mult mai putin". 

 

Ministrul a subliniat ca zona este deja protejata de Legea patrimoniului national. 

 

"Includerea sa sau declansarea procedurii pentru includerea in patrimoniul mondial 

UNESCO are drept prima conditie sa fie inclus in patrimoniul national al tarii 

respective. Asadar, includerea sau neincluderea in patrimoniul mondial UNESCO 

nu ii schimba cu absolut nimic statutul juridic. Ministerul Culturii este partea 

Guvernului Romaniei. 

Vom merge cu un mandat al Guvernului. Va fi o decizie la nivel de Guvern si, mai 

mult de atat, va fi o decizie politica la nivel de coalitie. Noi, ca minister al Culturii, 

nu putem pleda decat pentru patrimoniu, pentru ceea ce inseamna binele 

patrimoniului. Noi nu putem avea alta pozitie decat cea prin care pledam pentru 

continuarea procedurii, pentru ca UNESCO nu va veni cu bani, nici cu alte legi de 

protectie asupra acestui obiectiv, dar inseamna o zona de consultanta si de 

expertiza care ajuta in ceea ce inseamna salvarea patrimoniului de acolo". 

 

Gheorghiu a spus ca deja a avut intalniri, discutii "destul de deschise, unele chiar 

aprinse", iar pe 25 iulie va fi discutat dosarul Rosia Montana. Intre 16 si 30 iulie va 

avea loc o sesiune de sedinte a Comisiei UNESCO. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Adrian Cioroianu, aproape sigur noul manager al Bibliotecii Nationale a 

Romaniei. Cine a facut anuntul 

Istoricul Adrian Cioroianu va prelua, cel mai probabil, functia de manager al 

Bibliotecii Nationale a Romaniei, a anuntat, luni, ministrul Culturii, Bogdan 

Gheorghiu. 

 

https://ziare.com/cautare/adrian+cioroianu
https://ziare.com/bogdan-gheorghiu/
https://ziare.com/bogdan-gheorghiu/
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"Am avut discutii cu mai multe personalitati din zona culturala, dar discutiile care 

au inaintat si cu care am facut pasi concreti si sunt in masura sa il anunt aproape 

sigur ca viitor manager al Bibliotecii Nationale este domnul Adrian Cioroianu. Eu 

zic ca este un om care va implementa un nou parcurs in ceea ce inseamna raportul 

dintre societate si Biblioteca Nationala, care cred ca trebuie sa isi puna o amprenta 

mai puternica in viata noastra social-culturala", a declarat, la TVR 1, ministrul 

Bogdan Gheorghiu. 

 

In momentul de fata, manageriatul Bibliotecii Nationale a Romaniei este asigurat 

in regim de interimat de un angajat al institutiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Sistemul de rachete cu care România își va apăra coasta Mării Negre 

împotriva navelor inamice: „E o rachetă foarte manevrabilă și cu un design 

care o face aproape invizibilă” 

România va avea în următorii ani un sistem de rachete avansat cu care să-și apere 

zona de coastă de nave inamice, o capabilitate ce în prezent în mod realist nu există 

și care ar putea modifica simțitor echilibrul de forțe în Marea Neagră. Pentru acest 

„sistem de instalații mobile de lansare rachete antinavă” România a semnat deja un 

contract guvern-la-guvern cu Statele Unite și va plăti circa 300 de milioane de 

dolari, pentru un sistem cu o rachetă catalogată „de generația a cincea”, o rachetă 

„stealth” care ar putea pune mari probleme unor potențiali adversari. 

 

Info de context: 

 România a semnat deja un acords de tip guvern-la-guvern cu Statele Unite 

pentru circa 286 milioane de dolari (fără TVA) pentru un sistem realizat de 

către americanii de la Raytheon și compania norvegiană Kongsberg, un 

sistem cu patru instalații de lansare rachete antinavă bazat pe racheta 

„stealth” NSM (Naval Strike Missile). 

 

https://ziare.com/cautare/adrian+cioroianu
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 „Sistemul de instalații mobile de lansare rachete antinavă” sau SIML 

„reprezintă produsul militar destinat pentru apărarea zonelor costiere şi de 

litoral împotriva ameninţărilor navelor de suprafaţă, având capacitatea de a 

coopera cu nave, aeronave şi echipamente proprii şi ale aliaţilor, utilizând 

datele furnizate de către acestea şi viceversa, folosind sisteme de legături de 

date şi canale de comunicaţii protejate, pentru executarea atacului cu 

rachetele antinavă”, conform MApN. 

 Conform MApN, derularea contractului va avea loc în perioada 2021-2024, 

iar „Sistemul de instalații mobile de lansare rachete antinavă” va fi livrat în 

trimestrul IV al anului 2024. 

 În cadrul contractului, compania care va produce sistemul va trebui să 

realizeze și o cooperare industrială în țară, cu companiile de profil, cel puțin 

pentru realizarea mentenanței. 

--- 

„Este extrem de dificil ca racheta NSM să fie identificată de un radar” 

Într-un interviu acordat HotNews.ro, Mike Elisson, Director în cadrul Raytheon 

Missiles & Defense și responsabil pe Europa de Est, a vorbit despre sistemul pe 

care România îl va primi și a dat câteva detalii despre configurația și capabilitățile 

rachetei care va asigura apărarea litoralului românesc. 

„Racheta de apărare anti-navă Naval Strike Missile este o rachetă cu rază lungă de 

acțiune și precizie excelentă, ce are capacitatea de a găsi și distruge nave inamice 

aflate la distanțe mai mari de 100 mile nautice, adică aproximativ 185 km”, a spus 

Ellison. 

 

Potrivit acestuia, racheta NSM evită detectarea de către radarele sau sistemele de 

apărare inamice pentru că poate zbura la altitudini foarte joase, la nivelul mării, și 

poate realiza manevre evazive. 

 

„Naval Strike Missile e o rachetă de croazieră anti-navă de ultimă generație, cu o 

abilitate inegalabilă de a lovi ținte maritime.  
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Vorbim despre o rachetă foarte manevrabilă, cu un design care o face aproape 

invizibilă, capabilă să zboare foarte aproape de suprafața mării și să acționeze la 

distanțe de peste 100 mile nautice. În plus, NSM a fost construită și testată pentru a 

putea să opereze în condiții meteorologice din cele mai diverse, inclusiv în cele 

întâlnite în apele arctice din jurul Norvegiei”, a declarat Ellison. 

 

„Un mare avantaj al acestei rachete, însă, este faptul că NSM este potrivită și 

pentru misiuni terestre deoarece se poate adapta terenului, urcând și coborând 

odată cu acesta. În 2018, ca parte a unui exercițiu militar multi-națiune, racheta a 

fost testată cu succes într-o configurație ce includea un lansator mobil amplasat pe 

uscat. Datorită acestui fapt, Naval Strike Missile este extrem de potrivită pentru 

apărarea de coastă, atât peste mare, cât și pe uscat”, a spus oficialul Raytheon. 

--- 

Dar ce face racheta aproape invizibilă pentru radar, dincolo de design și faptul că 

zboară foarte jos? Sistemul de ghidare, potrivit reprezentantului Raytheon. 

 

„Datorită sistemului de ghidare cu infraroșu și a construcției inovatoare, este 

extrem de dificil ca racheta NSM să fie identificată de un radar. Racheta poate 

zbura la viteze sub-sonice la nivelul mării, ceea ce o face și mai greu de detectat”, a 

explicat Ellison. 

 

„NSM integrează un sistem de ghidare cu infraroșu căruia îi lipsește o semnătură 

de radar consistentă, făcând racheta mult mai dificil de detectat de către radarul 

oricărei ținte. Astfel, acest tip de sistem de ghidare nu apare pe radare decât în 

ultimele etape ale zborului, ajutând racheta să fie extrem de eficientă în 

neutralizarea respectivei ținte. NSM a fost proiectată și testată pentru a fi 

operațională chiar și în cele mai dificile condiții meteorologice”, a detaliat oficialul 

Raytheon. 

 

Potrivit acestuia, racheta are funcția de recunoaștere autonomă a țintei, are o 

precizie foarte mare și un focos programabil, care-i permite să penetreze ținta 

înainte de detonare. 
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„Raytheon explorează constant toate posibilitățile de producție locală, atât pentru 

elementele acestei rachete, cât și pentru alte programe de apărare” 

În urmă cu aproape 13 ani, Polonia a achiziționat același sistem de lansatoare 

mobilă de coastă cu rachete antinavă NSM, iar în urmă cu câteva luni militarii 

polonezi s-au antrenat la Capu Midia cu militarii români pe acest sistem. 

 

Polonia, însă, a integrat o parte din producția sistemului în cadrul industriei locale. 

Spre exemplu, camioanele militare pe care sunt instalate lansatoarele și celelalte 

componente ale sistemului sunt bazate pe șasiuri Jelcz, construite chiar în Polonia. 

 

Întrebat dacă și sistemul românesc va fi instalat pe camioane militare produse în 

România, cum ar fi camioanele Iveco sau Roman, Mike Ellison nu a dat un răspuns 

concret, însă a precizat că Rayhteon „explorează constant toate posibilitățile de 

producție locală, atât pentru elementele acestei rachete, cât și pentru alte programe 

de apărare” și că firma sa caută „deja oportunități pentru a colabora cu industria 

locală de apărare”. 

Contractul G2G semnat de România pentru sistemul NSM - Ce include 

Pe 27 aprilie Ministerul Apărării Naționale a semnat, prin Direcția generală pentru 

armamente, acordul de tip Guvern la Guvern cu Statele Unite ale Americii aferent 

programului de înzestrare „Sistem de instalații mobile de lansare rachete antinavă”. 

Acordul aprobat și de către Parlament are o valoare de 286 de milioane de dolari, 

fără TVA. 

 

„SIML reprezintă produsul militar destinat pentru apărarea zonelor costiere şi de 

litoral împotriva ameninţărilor navelor de suprafaţă, având capacitatea de a coopera 

cu nave, aeronave şi echipamente proprii şi ale aliaţilor, utilizând datele furnizate 

de către acestea şi viceversa, folosind sisteme de legături de date şi canale de 

comunicaţii protejate, pentru executarea atacului cu rachetele antinavă”, informa 

MApN. 

 

Conform MApN, derularea contractului va avea loc în perioada 2021-2024, iar 

„Sistemul de instalații mobile de lansare rachete antinavă” va fi livrat în trimestrul 

IV al anului 2024. 

https://www.facebook.com/ForteleNavaleRomane/posts/2796014700657981?__cft__%5b0%5d=AZU6hkheL4Y7jF478VmumiKfJ2BgyTLzBnzAzJnolPBR4iXRWE6akqX1VYjcsrGN_EQogMNxGGz2RXc9DKsosPxoxtrhsou_Kd-DT3TLHdQNFxRTc_Y87iepsygQTHw_8v0gYYFXYtN9iOcc8OSDqiPPpttR7ZuREd2612Vg2o14tg&__tn__=%2CO%2CP-R
https://www.facebook.com/ForteleNavaleRomane/posts/2796014700657981?__cft__%5b0%5d=AZU6hkheL4Y7jF478VmumiKfJ2BgyTLzBnzAzJnolPBR4iXRWE6akqX1VYjcsrGN_EQogMNxGGz2RXc9DKsosPxoxtrhsou_Kd-DT3TLHdQNFxRTc_Y87iepsygQTHw_8v0gYYFXYtN9iOcc8OSDqiPPpttR7ZuREd2612Vg2o14tg&__tn__=%2CO%2CP-R
https://jelcz.com.pl/en/home/
https://www.hotnews.ro/stiri-defense-24249392-iveco-camioane-militare-armata-fabrica-petresti-dambovita-productie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-21269316-achizitii-noi-aparare-camioane-militare-roman-brasov-veste-antiglont-castidin-kevlar-autospeciale-pentru-interventii-anti-explozibil-motoare-pentru-avioanele-antrenament.htm
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Totodată, producătorul SIML are obligativitatea de a constitui o capacitate de 

producție și realizare a mentenanței la nivelul unui operator economic din industria 

națională de apărare. 

 

Sistemul de instalații mobile de lansare rachete antinavă include, fără a se limita la 

acestea: 

 

- patru instalații mobile de lansare 

- platforme de comandă-control-comunicații 

- platforme de transport și încărcare-descărcare 

- senzori 

- suport logistic inițial, 

- mentenanță 

- echipamente de testare 

- echipamente criptografice și cu regim special 

- asistență de specialitate, instruirea personalului la toate nivelurile necesare, 

inclusiv folosirea în luptă 

- echipamente de instruire 

- baze de date specifice SIML. 

 

Prin realizarea acestei capabilități, Forţele Navale Române vor dispune de un 

sistem de instalații mobile de lansare rachete antinavă nou, modern, testat, 

operațional și interoperabil în cadrul NATO, adaptat misiunilor actuale, împreună 

cu instruirea privind folosirea în luptă a sistemului şi actualizarea permanentă a 

bazelor de date specifice SIML, constituind o necesitate esențială ce va trebui 

satisfăcută în cel mai scurt timp posibil, transmite Armata. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Producţia industrială a crescut în primele 5 luni din 2021 cu 16,9%, an/an. 

În mai, industria s-a majorat cu 28,9% an/an, dar a scăzut cu 6% faţă de luna 

aprilie 

Industria României a crescut cu 16,9% (serie brută) în primele patru cinci din an 

comparativ cu perioada similară a anului trecut, susţinută de industria 
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prelucrătoare, care a bifat un avans de 19,2% şi de producţia şi furnizarea de 

energie electrică şi termică, gaze, apă caldă şi aer condiţionat cu o creştere de 

12,1%, arată datele transmise marţi de Institutul Naţional de Statistică. 

În aceeaşi perioadă, industria extractivă a scăzut cu 3,8%. 

În luna mai 2021, producţia industrială (serie brută) a scăzut faţă de luna 

precedentă cu 6,0% ca urmare a scăderilor înregistrate de producţia şi furnizarea de 

energie electrică şi termică, gaze, apă caldă şi aer condiţionat (-9,9%), industria 

prelucrătoare (-5,4%) şi industria extractivă (-4,0%). 

 

Faţă de luna corespunzătoare din anul precedent, producţia industrială (serie brută) 

a crescut cu 28,9%, ca efect al creşterilor înregistrate de industria prelucrătoare 

(+32,9%), producţia şi furnizarea de energie electrică şi termică, gaze, apă caldă şi 

aer condiţionat (+14,9%) şi industria extractivă (+8,5%). 

(Sursa: INS) 

 

 

http://storage0.dms.mpinteractiv.ro/media/1/1481/21327/20185900/2/ipi.jpg
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 Statul român atrage 905 mil. lei de la investitori prin vânzarea Fidelis. 

Apetit scăzut al românilor pentru a patra ediţie a Fidelis 

Circa 905 mil. lei au subscris investitorii persoane fizice în cea de-a patra ediţie de 

vânzare a titlurilor de stat Fidelis, cea pentru care Ministerul Finanţelor plăteşte 

dobânzi chiar şi de 3,25% pe an, potrivit datelor agregate de Ziarul Financiar. 

Spre comparaţie, la precedenta ediţie, în martie 2021, MFP a atras de la micii 

investitori circa 1,4 mld. lei, arată datele ZF. 

În noiembrie 2020 suma atrasă prin Fidelis s-a ridicat la 2,7 mld. lei iar în august 

2020 – prima astfel de operaţiune, valoarea subscrierilor a fost de aproximativ 2 

mld. lei. Sumele subscrise de micii investitori merg către peticirea bugetului, 

respectiv reducerea deficitului. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Klaus Iohannis găzduieşte, la Cotroceni, lansarea oficială a dezbaterii 

naţionale privind viitorul Europei 

Preşedintele Klaus Iohannis găzduieşte, marţi, la Palatul Cotroceni, lansarea 

oficială a dezbaterii naţionale privind viitorul Europei. Obiectivul major al 

dezbaterii este acela de consolidare a proiectului european în beneficiul tuturor 

cetăţenilor, transmite News.ro. 

Administraţia Prezidenţială a anunţat că la dezbatere, care va începe la ora 17.00, 

vor participa, de asemenea, Adina Vălean, comisar european pentru transporturi, 

prof. univ. dr. Valentin Naumescu, de la Facultatea de Studii Europene – 

Universitatea „Babeş-Bolyai” din Cluj-Napoca, prof. univ. dr. Alina Bârgăoanu, 

decan al Facultăţii de Comunicare şi Relaţii Publice – Şcoala Naţională de Studii 

Politice şi Administrative, şi conf. univ. dr. Cristian Pîrvulescu, decan al Facultăţii 

de Ştiinţe Politice – Şcoala Naţională de Studii Politice şi Administrative. 

„Evenimentul are ca scop dezbaterea obiectivelor şi aşteptărilor legate de 

Conferinţa privind viitorul Europei, precum şi lansarea unor direcţii de reflecţie 

pentru orientarea dezbaterilor cetăţeneşti care vor avea loc la nivel naţional pe 

acest subiect.  
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În cadrul intervenţiei sale, preşedintele României se va referi la temele de interes 

pentru dezbaterea la nivel naţional asupra viitorului Europei, un proces care se 

doreşte a fi în primul rând un dialog cu cetăţenii europeni. Obiectivul major al 

dezbaterii privind viitorul Europei va fi acela de consolidare a proiectului european 

în beneficiul tuturor cetăţenilor”, a arătat sursa citată. 

În 9 mai, a avut loc la Strasbourg lansarea simbolică a Conferinţei privind viitorul 

Europei. Conferinţa reprezintă un cadru de discuţii şi reflecţie cu privire la viitorul 

Europei, cu implicarea instituţiilor europene, guvernelor statelor membre, 

parlamentelor naţionale, cetăţenilor, societăţii civile, mediului academic, 

partenerilor sociali şi a altor actori interesaţi. 

Dezbaterile legate de Conferinţa privind viitorul Europei se vor desfăşura pe 

parcursul acestui an şi în primul semestru al anului 2022, în vederea formulării 

unor linii directoare privind viitorul Uniunii Europene. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Scăderi aproape identice pentru careul de aşi din comerţul cu carburanţi: 

OMV Petrom, Rompetrol, MOL şi Lukoil, toţi au pierdut peste 20% din 

business în cel mai greu an pentru mobilitate 

Cele mai mari patru companii din comerţul de benzină şi motorină, care 

controlează aproape 90% din benzinăriile active în România, au raportat scăderi 

similare de afaceri, o dovadă a gradului redus de concurenţă din sector ♦ Topul 

celor mai mari 10 companii petroliere din România poate fi consultat în întregime 

în noua ediţie a catalogului Cei mai mari jucători din economie, unul dintre 

proiectele editoriale de referinţă ale ZF. 

OMV Petrom Marketing, Rompetrol Downstream, Lukoil România şi MOL 

România, marii retaileri de carburanţi, au terminat anul trecut cu un business 

cumulat de 35,3 miliarde de lei (circa 7,4 miliarde de euro), cu peste 20% mai mic 

faţă de cel din 2019. Rezultatele reflectă contextul economic dur, marcat de 

restricţiile de mobilitate impuse de criza sanitară. 
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Anul trecut, piaţa carburanţilor, care include producţia locală a rafinăriilor 

funcţionale (Rompetrol Rafinare, Petrobrazi şi Petrotel-Lukoil), alături de 

importurile de produse petroliere, a avut o valoare de 12,9 miliarde de dolari (circa 

11,3 miliarde de euro), în scădere cu circa 5% faţă de 2019, arată calculele ZF 

făcute pe baza datelor primite de la Euromonitor, companie de cercetare de piaţă. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Mașini electrice și stații de încărcare - Cum se compară România cu celelalte 

țări din UE 

În UE mașinile full-electrice au avut o cotă record de 5,4% din totalul mașinilor 

noi vândute, Olanda având cea mai mare cotă în țările Uniunii, în timp ce România 

a ajuns la 2,2%. În Europa sunt peste 220.000 de puncte de încărcare pentru mașini 

electrice și 70% dintre acestea sunt în trei țări, în timp ce în România erau sub 500 

de puncte, arată un amplu raport al Asociației Constructorilor Europeni de 

Automobile. În UE sunt doar 124 de stații de alimentare pe hidrogen, iar în 17 țări 

nu este nicio stație. 

 

Raportul arată că în UE s-au înmatriculat 538.000 de mașini full-electrice anul 

trecut, mai mult decât dublu față de 2019. Cota acestor mașini a ajuns la 5,4% din 

total, față de 0,3% în 2014 și 0,7% în 2017. Hibridele plug-in au avut și ele un an 

record, cu 5,1% din piața totală. 

 

Mașinile full-electrice au avut o cotă de 20,4% în Olanda, cea mai mare din UE, de 

departe. În Suedia cota lor era de 9,6% din piața totală a mașinilor noi, iar în 

Danemarca, de 7,2%. În regiune stă bine Austria, cu 6,4%, în timp ce în România 

mașinile full-electrice au 2,2% din piața totală a mașinilor noi. În Ungaria cota a 

fost de 4,5%, iar în Cehia, de 1.6%. 

 

Deși 2020 a adus cifre record, trebuie spus că mașinile full-electrice reprezintă 

doar 0,2% din parcul auto total din UE, în timp ce hibridele reprezintă 0,8%, iar 

cele plug-in, 0,2%. 

 

 

https://www.acea.auto/files/ACEA_progress_report_2021.pdf


CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 iulie 2021 61 

 

Despre cât de multe s-au schimbat pe piața auto din UE în 7 ani ne spun cifrele 

comparative privind piața mașinilor noi 2014 vs 2020. Cifrele reprezintă 

înmatriculările în anul respectiv: 

 

Mașini full-electrice: 30.000 în 2014, 538.000 în 2020; 

Hibride plug-in 24.000 în 2014, 507.000 în 2020; 

Mașini pe benzină: 4,17 milioane în 2014, 4,71 milioane în 2020; 

Mașini diesel 5,39 milioane în 2014, 2,77 milioane în 2020. 

 

Stațiile de încărcare 

 

Raportul ACEA spunea că erau 224.237 de stații de încărcare pentru mașini 

electrice în țările UE la final de 2020 și o zecime dintre ele erau fast-charge, 

permițând deci timpi rapizi. Raportul notează că multe dintre așa-zisele stații 

normale sunt de capacitate mică și deci nu încarcă mașinile la o viteză acceptabilă. 

 

În 6 ani numărul total de stații a crescut de peste 8 ori, pornind de la un punct de 

referință extrem de scăzut, dar tot este și în prezent un număr mic față de nevoia 

totală. Un calcul arată că pentru o reducere la jumătate a emisiilor de CO2 până în 

2030 ar fi nevoie să existe în UE 6 milioane de stații de încărcare, de 27 de ori mai 

multe decât în prezent. 

 

Sunt insuficiente stațiile din prezent și fiindcă sunt concentrate în câteva țări: 70% 

dintre cele 225.000 sunt în 3 țări: Olanda, Franța și Germania. Olanda are 66.000 

de puncte de încărcare, Franța are 45.000, iar la România erau trecute 493. 

Bulgaria avea 194 de puncte de încărcare, iar Grecia, 275. 

 

Sunt câteva țări în care numărul de stații este mare raportat la suprafață, și deci 

acoperirea este mare. De departe Olanda stă cel mai bine, urmată de Franța, 

Germania, Italia, Suedia și Belgia. 

 

Trei țări care au 23% din rețeaua de drumuri a UE - Olanda, Franța și Germania - 

găzduiesc 70% dintre stațiile de încărcare. În restul țărilor, care deci găzduiesc 

77% din rețeaua de drumuri a UE se găsesc 30% dintre stații.  
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Cele mai puține stații de încărcare raportat la lungimea rețelei rutiere se găsesc în 

Lituania, Grecia și Polonia. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Paradox economic: Suntem tot mai dependenți de importurile de alimente, 

în timp ce fermierii își aruncă produsele pe care nu au unde să le vândă 

România e tot mai dependentă de importurile de alimente. Iar în ţară sunt fermieri 

care nu au unde să îşi vândă produsele şi pur și simplu le aruncă. Am ajuns în 

această situaţie pentru că nu reuşim să organizăm procesarea producţiei interne. 

În prima jumătate a anului, România a importat alimente și animale vii în valoare 

de peste 3,3 miliarde de euro. Importurile de mâncare au crescut cu peste 10% față 

de perioada similară a anului trecut, arată cele mai recente statistici oficiale. 

De exemplu, 70% din carnea de porc pe care o consumăm e adusă din import. Iar 

fermele românești au pierdut, în ultimii ani, peste 500.000 de animale, din cauza 

pestei porcine africane. Importul ne şi costă mai mult. 

FLORIN CONSTANTIN, analist al pieţei agricole: “De exemplu, în cazul cărnii 

de porc, diferenţa înregistrată în medie este undeva între 10 şi 20% faţă de un 

produs similar produs în România. Produsele sunt mai scumpe pentru că materiile 

prime agricole cunosc o inflaţie incredibil de mare datorită efectelor crizei post 

covid, dar şi datorită logisticii care trebuie asigurată pentru a fi aduse din zonele de 

producţie, până la noi în ţară”. 

De la începutul anului, importurile totale au depășit exporturile cu 8,8 miliarde de 

euro. Deficitul comercial a crescut astfel cu 1,47 miliarde de euro față de perioada 

similară din 2020. În timp ce importurile de alimente cresc, în țară, unii fermieri 

ajung să își arunce produsele: pus şi simplu nu găsesc cumpăratori. 

Reprezentații industriei alimentare spun că soluția este să organizăm mai bine 

producția internă în funcție de consum. 

SORIN MINEA, preşedinte Federaţia Romalimenta: “Dacă nu ştii care e piaţa şi 

nu eşti cu marfa pe piaţă atunci când e nevoie de ea, de obicei nu o vinzi. Dacă 

mâine am nevoie de bame, voi produce bame, nu voi produce piersici.  
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Nu ştim care e capacitatea noastră, nu mai avem sere. Iarna şi primăvara serele 

sunt foarte puţine, solariile sunt foarte puţine”. 

Creșterea importurilor înseamnă și un necesar în plus de valută pentru achiziții. 

Economiștii avertizează că astfel apare o presiune asupra cursului de schimb, care 

poate duce la devalorizarea leului. 

Discuție cu Dragoș Frumosu, președintele Federației Naționale a Sindicatelor din 

Industria Alimentară. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 România a primit statutul „Dependable Undertaking" din partea SUA. Ce 

înseamnă și care sunt avantajele 

România a primit, din partea Statelor Unite ale Americii, statutul „Dependable 

Undertaking” (DU), a anunțat luni directorul Agenției americane pentru cooperare 

în domeniul apărării și securității, Heidi Grant, la o întrevedere cu ministrul 

apărării, Nicolae Ciucă.  

Obținerea acestui statut va permite, de acum înainte, încheierea contractelor de 

achiziții de echipamente militare fără a mai fi nevoie de vreun avans. Derularea 

programelor între guverne de tip LOA (Letters of Offer and Acceptance) va fi 

posibilă prin programarea trimestrială a plăților pe întreaga perioadă de derulare a 

acestora, precizează într-un comunicat Ministerul Apărării Naționale. 

„Înscrierea României în rândul țărilor care beneficiază de statutul Dependable 

Undertaking în programele derulate cu Guvernul SUA vine ca o recunoaștere a 

seriozității cu care am tratat contractele de tip LOA pentru înzestrarea Armatei 

României și are o valoare intrinsecă deosebită, și anume recunoașterea statutului de 

partener de încredere. Eșalonarea plăților pentru angajamentele viitoare va facilita 

atingerea obiectivelor pe care ni le-am propus pe linia dotării cu echipamente 

performante și, implicit, va crește gradul de securitate al României”, a subliniat 

ministrul Mihai Ciucă. 
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La întâlnirea cu oficialul american, ministrul Ciucă a reafirmat angajamentul 

României pentru alocarea bugetară de 2 la sută din Produsul Intern Brut pentru 

apărare, din care cel puțin 20% pentru echipamente majore și pentru respectarea 

calendarelor de implementare a programelor esențiale de înzestrare. 

De altfel, cei doi oficiali au trecut în revistă, în cursul întrevederii, programele de 

cooperare tehnico-militară dezvoltate în parteneriat. Întâlnirea cu directorul 

Agenției pentru Cooperare în Domeniul Apărării și Securității este o continuare a 

dialogului început în luna octombrie 2020, la Washington DC, cu ocazia vizitei 

oficiale a ministrului apărării naționale în Statele Unite ale Americii, precizează 

MApN. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Bogdan Aurescu: Romania așteaptă cu interes să colaboreze cu noul Guvern 

pro-european al Republicii Moldova 

Ministrul Afacerilor Externe Bogdan Aurescu a declarat, luni, înaintea reuniunii 

Consiliului Afaceri Externe de la Bruxelles, că România „așteaptă cu interes” să 

colaboreze cu noul Guvern din Republica Moldova. De asemenea, ministrul român 

de externe îi va informa pe omologii din UE în legătură cu importanța rezultatului 

din Republica Moldova. 

„Ieri, în Republica Moldova, cetățenii au votat cu o majoritate clară, o majoritate 

copleșitoare, în favoarea forțelor pro-europene, pro-democratice și pro-reformă. 

Este o victorie a democrației, prin care cetățenii Republicii Moldova s-au exprimat 

în favoarea consolidării statului de drept, a unor instituții democratice puternice și, 

de asemenea, în favoarea accelerării și eficientizării luptei împotriva corupției. Este 

o victorie foarte importantă: aproape 53% dintre voturi pentru acțiunea pro-

europeană și pro-democratică în Republica Moldova. Romania așteaptă cu interes 

să colaboreze cu noul Guvern, un Guvern pro-european, pro-democratic și pro-

reformă al Republicii Moldova și să continue colaborarea cu Președintele 

Republicii Moldova, doamna Maia Sandu, care are o agendă foarte clar orientată 

spre reformă. Va avea acum în Guvern un bun partener pentru realizarea procesului 

de reformă”, a declarat Bogdan Aurescu. 
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De asemenea, ministrul de externe spune că Republica Moldova se poate dezvolta 

doar în concordanță cu o agendă reformatoare pro-europeană. 

„Considerăm că implementarea acestei agende reformatoare, în concordanță cu 

Acordul de Asociere dintre Uniunea Europeană și Republica Moldova, reprezintă 

unica garanție pentru dezvoltarea țării și pentru prosperitatea cetățenilor Republicii 

Moldova. România va continua să susțină autoritățile din Republica Moldova în 

procesul de realizare a aspirațiile pro-europene și pe calea reformelor.”, a mai 

declarat Aurescu. 

Ministrul Afacerilor Externe le va prezenta, totodată, omologilor rezultatele 

turneului întreprins alături de miniștrii din Austria și Lituania în Caucazul de Sud, 

în Azerbaidjan, Armenia și Georgia, „prima astfel de vizită a unor miniștri de 

externe din state membre ale UE în Vecinătatea Estică.” 

„În urma acestei vizite, foarte apreciate de către liderii celor trei state, se desprind 

câteva idei de follow-up pe care le voi prezenta astăzi, alături de colegii mei, în 

fața Consiliului Afaceri Externe și a Înaltului Reprezentant. Printre acestea: 

susținerea din partea Uniunii Europene în vederea creării unui format de cooperare 

între cele trei țări din Caucazul de Sud, cu susținerea, facilitarea și participarea UE; 

de asemenea, susținerea de către UE a măsurilor de consolidare a încrederii dintre 

Armenia și Azerbaidjan – avem câteva idei concrete în acest sens; o mai bună 

utilizare a regimului de sancțiuni care este deja în vigoare, inclusiv a Regimului 

Global de sancțiuni privind Drepturile Omului, care a fost deja inițiat de către UE 

la începutul acestui an; invitarea celor trei miniștri de externe din aceste state la o 

reuniune a Consiliului Afaceri Externe în toamnă, pentru a crea un mecanism de 

cooperare între UE și aceste state; și, de asemenea, discutarea unei extinderi a 

beneficiilor DCFTA în provinciile separatiste din Georgia. O altă idee este o 

implicare crescută [a UE] în sprijinirea acestor țări în combaterea pandemiei de 

COVID-19 prin furnizarea de vaccinuri și teste antigen rapide, de care este nevoie 

pentru a facilita, de exemplu, legătura dintre Georgia și provincia separatistă 

georgiană Abhazia. Nu în ultimul rând, o dezbatere pe tema dezvoltării dimensiunii 

de securitate a Parteneriatului Estic, întrucât securitatea a fost o temă principală a 

discuțiilor cu aceste trei state, pe parcursul vizitei”, a declarat Bogdan Aurescu. 
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În cadrul Consiliului Afaceri Externe vor fi discutate și alte subiecte despre 

conectivitate, despre geopolitica noilor tehnologii, sau despre Busola Strategică. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Moscova o amenință pe Maia Sandu că distanțarea de Rusia va avea 

consecințe: Unirea cu România este de neacceptat 

Rusia va "consolida factorul transnistrean" dacă noul guvern al Republicii 

Moldova va alege să promoveze o linie antirusească, a declarat luni Leonid 

Kalaşnikov, preşedintele Comisiei pentru problemele CSI (Comunitatea Statelor 

Independente), într-un interviu acordat agenţiei de presă Interfax. Afirmațiile 

Moscovei vin după rezultatele alegerilor parlamentare anticipate desfăşurate 

duminică în Republica Moldova, câştigate la un scor categoric de formaţiunea 

proeuropeană Partidul Acţiune şi Solidaritate (PAS). 

 "Politica rusă faţă de Republica Moldova va depinde de puterea care a fost 

aleasă: dacă această putere se va îndepărta de Rusia atunci, desigur, vom 

acţiona în consecinţă. În special, vom consolida factorul transnistrean", a 

avertizat Kalaşnikov, deputat din partea Partidului Liberal-Democrat al lui 

Vladimir Jirinovski (ultranaţionalist). 

Totuşi, a recunoscut deputatul rus, "va fi din ce în ce mai dificil de făcut aceasta, 

întrucât Transnistria se află acum blocată între două state în esenţă ostile". 

În opinia sa, "declaraţiile conciliante ale PAS faţă de Rusia înaintea alegerilor se 

vor transforma în pro-Europa şi pro-NATO şi o revenire la scenariul utilizării 

forţei împotriva Transnistriei, iar ulterior o posibilă unire cu România", notează 

Interfax în pagina sa web. 

 "Este tocmai ceea ce nu acceptă populaţia vorbitoare de limbă rusă şi 

găgăuză" din Republica Moldova, a spus el. 

"Dacă (Maia) Sandu va duce - în continuare - o astfel de politică, camuflând-o abil 

sub masca unei pretinse cooperări cu Rusia, va rezulta un nou fiasco, prin care au 

trecut deja predecesorii săi, şi din păcate ţara nu va mai ieşi din această groapă", a 

declarat deputatul rus în acelaşi interviu. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/republica-moldova_2322.html
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După procesarea 100% a proceselor verbale, PAS acumuleaza 52,80% din voturi 

(63 de mandate), Blocul electoral al Comuniştilor şi Socialiştilor (BeCS) - 27,17% 

(32 de mandate /dintre care 22 socialiştii şi 10 comuniştii) şi Partidul Şor - 5,74% 

(6 mandate). Astfel, PAS a câştigat alegerile generale anticipate de duminică şi va 

dispune de majoritate în noul parlament, potrivit Deschide.md. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Uniunea Europeana cedeaza la presiunile SUA si amana introducerea unei 

taxe pentru corporatii 

Uniunea Europeana a convenit sa amane un plan pentru o taxa corporativa la 

nivelul UE, la presiunea Statelor Unite si pentru a facilita un acord la nivel global 

referitor la impozitarea corporatiilor, dar Irlanda si-a reiterat criticile fata de 

reformade amploare, transmite Reuters. 

 

Cele mai mari 20 de economii din lume (G20) au aprobat sambata un plan pentru o 

reforma globala a impozitului pe profit, care ar introduce un nivel minim de 

impozitare si ar schimba modul in care companiile mari precum Amazon 

si Google sunt impozitate, bazat partial pe locul unde isi vand produsele si 

serviciile mai degraba decat pe locul unde sunt inregistrate. 

 

Reforma, daca ar fi finalizata in octombrie, ar avea nevoie de aprobarea 

parlamentara in cele peste 130 de tari care o sustin, inclusiv in Congresul SUA, 

unde s-ar putea confrunta cu opozitia republicanilor. 

 

Toate statele membre UE trebuie, de asemenea, sa aprobe reformele fiscale - 

inclusiv acordul global prevazut. 

 

In incercarea de a elimina un posibil obstacol in calea acordului global, UE a cedat 

presiunii SUA si a anuntat luni ca va amana propriul plan pentru o taxa separata 

asupra vanzarilor online, despre care administratia SUA se temea ca ar fi putut 

duce la mai multe critici in Congresul SUA. 

 

 

https://ziare.com/europa/uniunea-europeana/
https://ziare.com/europa/ue/
https://ziare.com/europa/irlanda/
https://ziare.com/google/
https://ziare.com/international/china/uniunea-europeana-china-concurenta-drum-1690163
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"Am decis sa ne suspendam activitatea privind noua noastra taxa digitala", a 

declarat luni purtatorul de cuvant al Comisiei Europene, Daniel Ferrie, la o 

conferinta de presa la Bruxelles, mentionand ca blocul va reevalua situatia in 

toamna. 

 

Propunerea fiscala fusese planificata pentru mai tarziu in iulie. Anuntul a coincis 

cu vizita secretarului Trezoreriei SUA, Janet Yellen, la Bruxelles si a urmat 

presiunilor repetate din partea acesteia in timpul unui summit G20 in timpul 

weekendului si inainte de acest eveniment. 

Irlanda, Ungaria si Estonia se opun planului UE 

Comisarul european pentru Economie, Paolo Gentiloni, a declarat jurnalistilor ca 

amanarea planului UE va facilita concentrarea asupra realizarii "ultimei etape" a 

acordului global. 

 

Cu toate acestea, raman unele obstacole impotriva acordului global, inclusiv trei 

tari ale UE - Irlanda, Ungaria si Estonia. 

Irlanda a spus ca nu poate sprijini pragul de 15% pentru impozitul global, care este 

menit sa opreasca multinationalele sa caute cel mai mica nivek de impozitare, dar 

ar obliga Dublinul sa-si majoreze impozitul de 12,5%, care a contribuit la tragerea 

mai multor companii sa isi stabileasca sediul central european in aceasta tara. 

 

Yellen si-a reiterat luni apelul catre toate cele 27 de tari ale UE de a se alatura 

acordului global. 

 

Trebuie sa punem capat practicii corporatiilor de transfer al veniturile catre 

jurisdictii cu impozite reduse si trucurilor contabile care le permit sa evite plata 

unui impoziti echitabil", a spus ea intr-un comunicat. 

 

Insa ministrul irlandez de Finante, Paschal Donohoe, nu pare sa isi fi schimbat 

criticile sale fata de reforma. Dupa o intalnire cu Yellen, purtatorul de cuvant al 

acestuia a spus ca ministrul i-a repetat sprijinul Irlandei pentru schimbarea modului 

in care sunt impozitate multinationalele, dar si opozitia sa fata de impozitul minim 

de 15%.  

https://ziare.com/europa/bruxelles/
https://ziare.com/europa/ungaria/
https://ziare.com/europa/estonia/
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Donohoe a spus, totusi, ca Irlanda a fost angajata in acest proces si ca este pregatita 

sa se colaboreze in urmatoarele saptamani cu Organizatia pentru Cooperare si 

Dezvoltare Economica (OCDE), care coordoneaza discutiile privind reforma 

globala. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Uniunea Europeana anunta un proiect global de infrastructura cu care sa 

concureze China. "Este inutil sa ne plangem, trebuie sa oferim alternative" 

"O Europa conectata la nivel global", se numeste proiectul european FOTO 

Pixabay 

Ministrii de Externe ai Uniunii Europene au convenit luni ca lanseze un plan global 

de infrastructura care sa lege Europa de restul lumii, acesta fiind cel mai recent pas 

dupa acorduri incheiate cu India si Japonia si un angajament similar al celor mai 

bogate sapte democratii (G7), transmite Reuters. 

 

Pe fondul suspiciunilor provocate de initiativa "O centura un drum" a presedintelui 

chinez Xi Jinping, pentru conectarea Europei de Asia prin intermediul 

infrastructurii, intr-o incercare de crestere a influentei, UE a creat in mod oficial un 

parcurs pentru un plan ambitios de "conectivitate", incepand din 2022. 

 

"Consideram ca China se foloseste de mijloace economice si financiare pentru a-si 

mari influenta peste tot in lume. Este inutil sa ne plangem de acest lucru, trebuie sa 

oferim alternative", a declarat reporterilor ministrul german de Externe, Heiko 

Maas, la intalnirea cu omologii sau europeni de la Bruxelles. 

 

"Este important ca Uniunea Europeana ... sa se coordoneze foarte strans cu Statele 

Unite", a spus el. 

 

UE a semnat deja parteneriate cu Japonia si India pentru a coordona proiectele de 

transport, energie si digitale care leaga Europa si Asia. 

 

 

https://ziare.com/international/india/
https://ziare.com/international/japonia/
https://ziare.com/international/stiri-internationale/s-a-prabusit-un-hotel-in-china-1690103
https://ziare.com/international/statele-unite/
https://ziare.com/international/statele-unite/
https://ziare.com/viktor-orban/stiri-viktor-orban/ancheta-ungaria-linia-ferata-localitate-natala-viktor-orban-1689318
https://ziare.com/viktor-orban/stiri-viktor-orban/ancheta-ungaria-linia-ferata-localitate-natala-viktor-orban-1689318
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Atat Tokyo cat si Delhi sunt ingrijorate de larghetea chineza, despre care oficialii 

spun ca face ca tarile mai sarace sa fie dependente de Beijing, deoarece sunt fortate 

sa isi asume datorii atat de mari. 

 

Prin intermediul bancilor de dezvoltare, garantii de prima pierdere pentru 

companiile private si oferind know-how-ului guvernului occidental, G7, ai carei 

lideri s-au intalnit in Anglia in iunie, vrea sa ofere, de asemenea, mai multa 

transparenta in parteneriatele de infrastructura. 

Muntenegru, stat membru al aliantei militare NATO si aspirant la aderarea la UE, 

este cea mai proeminenta victima a datoriilor catre China, spun oficialii 

occidentali. 

 

Muntenegru a imprumutat aproape 1 miliard de dolari de la China in 2014, pentru a 

finanta o portiune de autostrada de 41 km, o suma care risca sa falimenteze tara. 

 

In prezent, Muntenegru negociaza cu bancile occidentale pentru o operatiune swap 

sau refinantarea datoriei, potrivit Reuters. 

 

O Europa conectata la nivel global 

Strategia UE, denumita "O Europa conectata la nivel global", nu face nicio 

mentiune referitoare la China, iar ministrul de Externe luxemburghez Jean 

Asselborn a avertizat luni cu privire la transformarea Chinei intr-un adversar, 

mentionand ca producatorii germani de automobile vand in fiecare an mai multe 

vehicule in China decat in Germania. 

 

Dar un diplomat al UE implicat in elaborarea strategiei a spus ca documentul de 

opt pagini are "China imprimata peste tot". 

 

Din 2013, China a lansat proiecte de constructii in peste 60 de tari, cautand sa 

creeze o retea de legaturi terestre si maritime intre Asia de Sud-Est, Asia Centrala, 

Orientul Mijlociu, Europa si Africa.  

https://ziare.com/international/nato/
https://ziare.com/international/china/
https://ziare.com/international/africa/
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Beijingul neaga orice intentie de a-si extinde puterea si a spus ca coridorul de 

infrastructura se concentreaza pe nevoile oamenilor obisnuiti. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 ONU: Nivelul foametei la nivel mondial s-a înrăutățit dramatic anul trecut. 

În Africa, 21% din populație este subnutrită 

Nivelul foametei și al malnutriției la nivel mondial s-a înrăutățit dramatic anul 

trecut, majoritatea creșterii fiind probabil cauzată de pandemia COVID-19, potrivit 

unui raport al Organizației Națiunilor Unite (ONU) publicat luni. 

După ce a rămas practic neschimbat timp de cinci ani, numărul persoanelor 

subnutrite a crescut la aproximativ 768 milioane anul trecut - echivalent cu 10% 

din populația lumii și o creștere de aproximativ 118 milioane față de 2019, se arată 

în raport, potrivit Reuters. 

Autorizat de agenții ONU, inclusiv Organizația pentru Alimentație și Agricultură 

(FAO), Programul Mondial pentru Alimentație (PAM) și Organizația Mondială a 

Sănătății (OMS), raportul este prima evaluare cuprinzătoare a insecurității 

alimentare și a nutriției de la apariția pandemiei. 

„Din păcate, pandemia continuă să expună punctele slabe ale sistemelor noastre 

alimentare, care amenință viețile și mijloacele de trai. Nicio regiune a lumii nu a 

fost cruțată”, au arătat agențiile ONU într-o declarație comună. 

Ediția din 2021 a „The State of Food Security and Nutrition in the World” a 

estimat că, pe baza tendințelor actuale, obiectivul ONU de eradicare a foametei 

până în 2030 va fi ratat cu aproape 660 de milioane de oameni. Acest număr este 

cu 30 de milioane mai mare decât într-un scenariu în care pandemia nu ar fi avut 

loc. 

„Cele mai grave temeri ale noastre se împlinesc. Inversarea nivelurilor atât de 

ridicate va dura ani, dacă nu chiar decenii”, a declarat economistul șef al PAM, 

Arif Husain. 

https://www.reuters.com/world/world-hunger-malnutrition-soared-last-year-mostly-due-covid-19-un-agencies-2021-07-12/
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În acest an, există un impuls diplomatic sporit pentru a combate aceste probleme, 

prin discuții la nivel înalt, însă raportul a subliniat că provocarea este imensă. 

Numărul persoanelor care nu au acces la alimente adecvate pe tot parcursul anului 

a crescut cu 320 de milioane până la 2,37 miliarde anul trecut - o creștere într-un 

an egală cu cea din cei cinci ani precedenți. 

Din cele 768 de milioane de oameni subnutriți, 418 milioane erau în Asia, 282 

milioane în Africa și 60 milioane în America Latină și Caraibe. În Africa, însă, 

21% dintre oameni sunt subnutriți, mai mult decât dublu față de orice altă regiune. 

După scăderea de câteva decenii, insecuritatea alimentară a crescut de la mijlocul 

anilor 2010, în special în țările afectate de conflicte, schimbări climatice, recesiuni 

economice sau inegalități ridicate. 

(Sursa: Digi 24) 

 


